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گردهمایی حامیان مســعود پزشــکیان با اســتقبال مردم پایتخت در ورزشگاه شهید شــیرودی برگزار شدگردهمایی حامیان مســعود پزشــکیان با اســتقبال مردم پایتخت در ورزشگاه شهید شــیرودی برگزار شد

گفت وگوی تفصیلی

پزشکیان 
یک فرصت و امتیاز 

برای ایران است
گفت وگوی روزنامه سازندگی با ناصر هادیان

استاد بازنشسته روابط بین الملل دانشگاه تهران

آنچه طی روزهای اخیر در مناظره های صداوسیما و سفرهای 
استانی نامزدهای چهاردهمین انتخابات ریاست جمهوری 
مکرراً مورد اشــاره قــرار گرفت، مقوله اقتصــاد بود. به 
موازات آن مســائلی مانند مــدل برخورد بــا تحریم ها و 
همچنین سازوکار سیاســت خارجی هم به بحث گذاشته 
شــد و هر کدام از نامزدها برنامه خــود را در این مورد ارائه 
کردند. برخی  از آنها مانند سعید جلیلی، علیرضا زاکانی و 
امیرحسین قاضی زاده هاشمی معتقد هستند که باید نگاه به 
درون را دنبال کننــد و از ظرفیت های داخلی برای گذار از 
این وضعیت بهره ببرند. طیفی  دیگر مانند مسعود پزشکیان 
و مصطفی پورمحمــدی هم اعتقاد دارند که باید موضوع 
رفع تحریم ها را با مذاکره، احیای برجام، ترمیم مناسبات و 
بازتعریف تاکتیک و استراتژی ها در سیاست خارجی محقق 
کنند. در این راستا، برای واکاوی این مسائل و اینکه دولت 
آتی باید چه راهبردی را در حوزه دیپلماسی پیش بگیرد به 
گفت وگو با ناصر هادیان، استاد بازنشسته روابط بین الملل 

دانشگاه تهران پرداختیم که بدین شرح از نظر می گذرد:
A چــرا در مناظره ها مجددا برجــام در دو جناح هم

حمایت می شود و هم مورد هدف قرار می گیرد و چرا به 
سرخط اخبار و بحث ها برگشت؟ 

اینکه چرا برجام مطرح شــد و چرا چنین توجهی از 
هر دو جناح به این موضوع شــد به این دلیل اســت که 
اصل و ماهیت موضوع دارای اهمیت اســت. برجام در 
زندگی مردم و سرنوشــت کشور، در جایگاه بین المللی 
و منطقــه ای ما، در رابطه با روس ها و چینی ها و مابقی 

دولت های شرقی اهمیت دارد.
   ادامه در صفحه 2

10 پرسش از قالیباف
محمد قوچانی در یک برنامه تلویزیونی 

محمدباقر قالیباف را به چالش کشید

2
سیاست

روز گذشته مسئولان دانشگاه شریف مانع 
حضور محمدجواد ظریف، مشاور ارشد و 
حامی مسعود پزشکیان شدند و نگذاشتند 
او به این دانشگاه برود و سخنرانی کند. این 

درحالی اســت که از قبل اعلام شده بود، 
انجمن اسلامی دانشگاه شریف »صجلسه 
پرسش و پاسخی را با حضور محمدجواد 
ظریف« برگزار خواهد کرد اما بنا به دلایلی 
نامعلوم هیات نظارت این دانشــگاه مجوز 
برگزاری این مراسم را نداد و با اینکه مراسم 
از قبل اعلام شده بود، لغو شد. در بیانیه ای 
که انجمن اسلامی صادر کرد در شــروط 

برنامه حتی دقایق صحبــت ظریف را هم 
مشخص کردند تا مبادا گزندی به کاندیدای 
مورد نظرشــان وارد نشود. در بخش هایی 
از متن منتشــر شــده، آمده است: »قصد 
داشتیم برای زنده نگه  داشتن روح فعالیت 
سیاسی و عدم انفعال در دانشگاه شریف، 
دکتر محمدجواد ظریف را به شریف دعوت 
کنیم تــا این پنجره کوچک باز شــده را به 

خارجی  سیاســت های  پیرامون  گفت و گو 
اختصاص دهیم؛ بی آنکه از نامزدی دفاع 
کرده باشیم یا مواضع پیشــین خود را زیر 
پا گذاشته باشــیم. با این حال و در کمال 
تاسف، مانند بسیاری از برنامه های پیشین 
ما، مجوز برگزاری برنامــه به انجمن داده 

نشد«.
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هدا احمدی
گروه  سیاسی

هیات نظارت دانشگاه صنعتی شریف مجوز برگزاری 
مراسم پرسش و پاسخ با حضور محمدجواد ظریف را لغو کرد

سازندگی بررسی می کند: چرا خالص سازان از ظریف و ظرفیت رای آوری او  هراس دارند؟

فرشاد گلزاری
گروه بین الملل



سال هفتم   شماره 021726
بررسی رویدادهای سیاسی ایراندوشنبه 4 تیر 1403 میهن

ادامه گفت و گوی تفصیلیگزارش

محمــد قوچانــی، رئیس کمیته سیاســی حــزب کارگزاران 
ســازندگی ایران و محمدســعید احدیــان، مشــاور محمدباقر 
قالیباف، کاندیدای انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری 
یک شنبه، سوم خرداد ۱۴۰۳ با حضور در شبکه خبر در مناظره ای 

با عنوان »اولویت های رئیس جمهور آینده« شرکت کردند.
قوچانــی در این برنامه خطاب به مشــاور قالیباف که مدعی 
شــده بود قوچانی می گوید اقتصاد مســاله مردم نیست، گفت: 
آقای احدیان در رابطه با سخنان من یک دروغی گفتند. درحالی 
که من هرگز نگفتم اقتصاد مســاله مردم نیست، بلکه گفتم اکنون 
مساله اقتصادی را از راه حل اقتصادی حل نمی کنند، بلکه مساله 
اقتصادی را با راه  حل اجتماعی حــل می کنند. وی افزود: آقای 
احدیان ما در سطح خیابان بین مردم حرکت می کنیم و این چیزها 
را می بینیم. مانند شــما نیستیم که همیشه ســوار بر اتومبیل های 

دولتی باشیم و نبینیم این چیزها را. 
در ادامه ایــن برنامه، قوچانی گفت: تشــکر می کنم از آقای 
احدیان که آن  کسی که به سفارت عربستان حمله کرده است و با 
آقای قالیباف عکس دارد را گردن گرفتند. از شــما تشکر می کنم 
که یادآوری کردید. حال آن فرد اکنون در ستاد هست یا نه چندان 
مهم نیست. این را برای ما روشن کنید که نسبت تان با آن آقایی که 

به سفارت عربستان حمله کرد چیست؟
قوچانــی با بیان اینکه چــرا آنقدر از آمــدن ظریف عصبانی 
هســتید؟ گفت: خب آقای ظریف انتخابات را گرم می کند. مگر 
قرار نیست مشارکت برود بالا. این میزان عصبانیت برای چیست 
کــه آقای قالیباف بــه اصفهان می رود و مســتقیم آن حرف ها را 
می زند. آیا فکــر می کنید که آقای ظریف یــا روحانی کاندیدای 

ریاست جمهوری هستند؟ که البته ای کاش بودند.
قوچانی ادامــه داد: می گویید مشــارکت محصول آن دولت 
است؟ خب انتخاباتی که دولت آقای روحانی برگزار کرد مجلس 
دهم و خبرگان پنجم بود. حال این را با مجلس دوازدهم و خبرگان 
ششــم مقایســه کنید. اصلًا می گوییم آقای روحانی بد. این چه 
ربطی بــه ۴۰۰ هزارتا رای آقای قالیباف دارد. قالیباف از خودش 
شکست خورده است. ایشــان در همین تهران ۳ بار نتوانست از 

مردم تهران رای کسب کنند.
من به عنوان یک روزنامه نگاری که از آقای پزشکیان حمایت 
می کنم چند سوال دارم. شما رسماً در ستاد آقای قالیباف هستید 
و در مجلس هم دســتیار ایشان بودید و می خواهم از شما و آقای 

قالیباف بپرسم:
در همه انتخابات از ســال 8۴ تا ۱۴۰۳ به جز 88 و ۱۴۰۰،  1
آقای قالیباف نامزد اســت. مگر قحط الرجال شــده است. مگر 
ایشان نمی تواند جای دیگر خدمت کند؟ مگر ایشان رئیس مجلس 
نشد که به قول خودش باتری به باتری کند تا به مجلس دوازدهم 

راه پیدا کند. 
2 آقای قالیباف در نهایتش تکنوکرات. ایشــان ســال 8۴ 
ریشش را می تراشید، دکتر خلبان بود و همش هم به رئیس پلیسی 
دوران آقای خاتمی افتخار می کرد. اما بعداً محاسن را زیاد کردند 

که این قالیباف است یا آن قالیباف. 
چرا از یــک میلیون رای بــه ۴۰۰ هــزار رای در مجلس  3

رسیدید؟ 
چطور می شــود که یک نفر در عرض یــک هفته، نامزد  4

ریاست دو قوه شود؟
شــما که می گفتید در مجلس می رفتید آقای پزشکیان را  5
می دید، آیا بدون کمک آقای پزشــکیان و فراکسیون متشکل از 

اصلاح طلبان می توانستید رئیس مجلس شوید؟
آیا نظام سیاسی به این بی قراری سیاسی شما راضی است؟  6
آیا مجوز این کار را گرفته اید؟ توانستید دیدار کنید و مجوز بگیرید 

که برای ریاست جمهوری بیایید؟ 
فرق شما با دولت های رئیسی و احمدی نژاد چیست؟  7

شما رئیس پلیس خاتمی بودید، نظرتان درباره او چیست؟  8
چرا همزمان با اعلام نامزدی شــما منتقدان تان  بازداشت  9
می شــوند؟ )خانم صبا آذرپیک، آقای یاشــار سلطانی و وحید 
اشتری. درباره اشتری که خیلی واضح هم بود. صبح دختر آقای 
قالیباف صحبت می کند و بحث سیسمونی را باز کرد و بعدازظهر 

همان روز آقای اشتری بازداشت می شود(.
آیا اگر معلوم شــود از جلیلــی رای کمتری دارید انصراف  10

می دهید؟ )شما پوششی هستید یا جلیلی(

 این مهم نیســت که ما چقدر سعی کنیم آن را ندیده بگیریم یا اهمیت 
آن را کاهش دهیم، بلکه موضوع برجام بی نهایت مهم است. بنابراین، این 
اشــتباه محض است که ما فکر کنیم با صحبت نکردن در مورد آن یا تغییر 
دادن نامــش به مذاکرات رفع تحریم، اهمیــت آن کاهش پیدا می کند. به 
هر جهت برجام رابطه مســتقیمی با ارز، تورم و توســعه دارد. تورم رابطه 
مســتقیم با زندگی مردم دارد؛ بنابراین ما نمی توانیم آن را ندیده بگیریم.  در 
دولت حســن روحانی تیم آقای ظریف یک پرونده را جلوی خود داشتند 
و قــادر بودند برجام را امضا کنند و به یک توافق مشــخص دســت پیدا 
کنند. توجه داشــته باشــید که توافق کردن در ۱59 صفحه کار ســاده ای 
نیســت و از پیچیده ترین توافق هایی است که تاکنون دیده ایم. اینکه فردی 
ماننــد ترامپ این توافق را به هم زد در تاریخ آمریکا استثناســت. بنده ۴7 
سال سیاســت های آمریکا را به دقت دنبال کرده ام و حتی زندگی علمی ام 
را وقف این حوزه کردم، کســی که با تاریخ آمریکا آشــنا باشد، می داند که 

ترامپ یک استثناســت و آمریکایی ها هم این موضوع را 
می دانند؛ اما ما نباید بنای زندگــی، رابطه و رفتارمان را 
بر استثنا بگذاریم، بلکه باید آن را بر قاعده بنا کنیم. لذا 
در شرایطی که غیرقابل پیش بینی است، ما نباید بنا را بر 
استثنا بگذاریم. بنده به برجام انتقاد هم داشتم و البته از آن 
دفاع هم کرده ام؛ اما در مجموع قراردادی مناســب بود و 

امروز هم هیچ کس نمی تواند آن را نادیده بگیرد.
A ،آیا احیای برجام که اتفاقا ترامپ از آن خارج شــد 

می تواند ما را از وضعیت فعلی و بحران اقتصادی خارج 
کند؟ 

اینکه آیا ما می توانیم به همان برجام برگردیم، پاســخ 
منفی است؛ چراکه آمریکایی ها و غربی ها می گویند این 
توافق برای آنها ارزش عدم اشاعه ای  ندارد. پس آنها هم 
آن برجام را نمی خواهند. ما هم آن برجام را نمی خواهیم. 
به رغم اینکه ما به تعهدات خودمان متعهد بودیم، آنها به 
خاطر راهبردهای سیاســت خارجی خودشان از برجام 
خارج شدند. زمانی که تیم مرحوم رئیسی سر کار آمدند 
و اســم آن را تغییر دادند، اعلام کردند که یک متن جدید 
می نویسند اما دوباره به همان متن برگشتند. حتی مرحوم 
امیرعبداللهیان دو، ســه هفته قبل از شهادت شــان ذکر 
کردند که ما همین برجام را می خواهیم نه یک کلمه کمتر، 
نه یک کلمه بیشتر. اما حالا بازگشت به آن برجام دیگر 
ممکن نیســت.  بحث بر سر این اســت که ما باید با این 
وضعیت چه کنیــم؟ با این تحریم ها قرار اســت به کجا 
برسیم؟ شاید بتوان با این تحریم ها بقا پیدا کرد اما به هیچ 
وجه نمی توانیم توســعه پیدا کنیم. از منتقدان برجام باید 
پرســید، چین بعد از توافق نقشــه  راه 25 ساله چه میزان 
سرمایه گذاری در کشــورمان انجام داده است؟ پاسخ باز 
هم منفی اســت و دلیل آن هم تحریم های آمریکاست. 
لذا وقتی تحریم ها رفع شــود، تازه می توان به ریل اصلی 
بازگشت. وقتی سوال می کنند شما برای چه می خواهید 
تحریم هــا رفع شــود؟ برای چــه می خواهید بــه برجام 
برگردید، من می گویم به خاطر چین! به خاطر آســیا! نه 
به خاطر اینکه اروپایی ها یا آمریکایی ها ســرمایه گذاری 
می کنند یا خیر. امکان ندارد وضعیت ارز و تورم ما بدون 
آنکه این مســائل حل شود به شرایط مطلوب برسد و آن 
مسائل باید حل وفصل شود. اگر می خواهیم توسعه پیدا 
کنیم و مردم تا این انــدازه روی لبه تیغ زندگی نکنند باید 

این موانع مرتفع شود.
A آیا عزمی برای رفع این موانع از طریق احیای برجام 

می بینید؟
برخــی از نامزدهای انتخاباتی اساســاً قائل به حل 
این مشکل نیســتند. می گویند ما موانع را براساس مدل 
خودمان می توانیم حل کنیم و بعد خنثی سازی کنیم. من 

نمی گویم که خنثی سازی نکنید؛ اما توهم خنثی سازی تحریم آن هم با ابزار 
تعمیق روابط مان با چین و روسیه یک سراب و توهم است و اساساً توسعه 
گاهانه است، یا از  در این نقطه شــکل نمی گیرد. این سخنان و ادعاها یا آ
گاهانه این ادعا را دارند و می دانند چنین  گاهی. کسانی هستند که آ سر ناآ
اقدامی ممکن نیســت و صرفاً می دانند که این مســائل در برخی محافل 
گاهانه این موضوع را مطرح می کنند به زعم  خریدار دارد. اما اگر کسانی ناآ
گاهانه اســت. یعنی این اشــخاص کاملًا دچار  من خیلی بدتر از ادعای آ

توهم هستند و نمی دانند که چنین چیزی ممکن نیست.
Aتوافق جدید تحت چه شرایطی منافع ما را حفظ می کند؟ 

اگر قرار بر این است که این مذاکره انجام شود و یک برجام اصلاح  شده 
مثلًا با اسم »توافق جِی« )J( داشته باشیم، به نظرم هیچ تیمی قوی تر از تیم 
دکتر ظریف برای چنین مذاکراتی وجود ندارد. متاسفانه بسیاری از آقایان 
نمی توانند انگلیسی صحبت کنند و حتی نمی توانند با این زبان مذاکره کنند. 
زبان انگلیســی عامل بسیار مهمی است؛ چراکه فقط ترجمه متن نیست، 

بلکه از این طریق می توانید با طرف مقابل تان ارتباط بگیرید و حرف بزنید 
و مســتقیم صحبت کنید، نه از طریق مترجم! حتی بنده معتقدم که باید به 
صورت مستقیم با آمریکا وارد مذاکره شــویم. چرا باید انگلیس، آلمان، 
فرانســه، روسیه و چین واسطه باشند؟ تحریم اصلی و فشار اصلی مربوط 
به آمریکاست و ما باید با آمریکا مسائل  را حل کنیم. تمام اروپایی ها به  رغم 
اینکه گفتند ما مخالف خروج از برجام هستیم و باید در برجام بمانیم، هیچ 
اقدامی نتوانستند در مقابل ایالات متحده انجام دهند. به همین دلیل باید با 
آمریکا به صورت مستقیم مذاکره کنیم.  اگر می خواهیم سراغ برجام جدید 
برویم باید تمامی این واسطه ها را کنار بگذاریم و مستقیم با آمریکا مسائل 
را حل کنیم. هر کدام از کشــورها مانند فرانسه، انگلیس، روسیه و ... به 
دنبال منافع خودشان هستند و اساساً جایگاه و قدرتی ندارند که ما به آنها 
اهمیت بدهیم. مثلًا اگر فرانســه ما را تحریم کند چه می شود؟ چرا به این 

کشورها اهمیت می دهید؟ اصل داستان آمریکاست.

A در دولت ســیزدهم که در عمان مذاکره شد هم در این چارچوب قرار 
می گیرد؟

بله؛ آنها هم می خواســتند بــا آمریکا مذاکره کننــد و بعدها آن را در 
چارچوب برجام بیاورند. می خواستند مانند دفعات گذشته مسائل را حل 
کنند ســپس آن را در چارچوب برجام وارد کنند و در قالب ۱+5 مسائل را 
پیش ببرند. من می گویم این قالب را رها کنید و با آمریکا وارد مذاکره شویم 

و مسائل را حل کنیم.
Aدلیل مخالفت با این موضوع در داخل چیست؟ 

ما نمی خواهیم با آمریکا مستقیم مذاکره کنیم و به این سمت می رویم که 
با فرانسه، انگلیس، روسیه، چینی ها و ... صحبت  کنیم. متاسفانه در دوره 
آقای احمدی نژاد از شورای امنیت، قطعنامه هایی علیه ایران صادر شد که 
مطابق برجام، 26 مهرماه ۱۴۰۴ دوره انقضا آن فرا می رسد. در این دوره یک  
ساله، دستگاه دیپلماسی کشور باید فعالانه تلاش کند که موانعی بر سر راه 
انقضای این قطعنامه ها به وجود نیاید. همچنین مکانیســم ماشه هم بی اثر 

می شــود. به نظرم پس از این دوره دو کشــور باید وارد گفت وگوی مستقیم 
و در صورت صلاحدید با یکدیگر به توافق برســیم. مگر ما نقطه ضعفی در 
خودمان احساس می کنیم که سراغ ایالات متحده نمی رویم؟ وقتی می گوییم 
احترام متقابل باید حقوق ما را به رســمیت بشناســند و ... یعنی از موضع 
ضعف حرف می زنیم و اساساً طرح این مسائل نقطه قوت نیست. کسی که 
قدرت دارد اینگونه تقاضاها را مطرح نمی کند و دائم نمی گوید به من احترام 
بگذاریــد. آیا تاکنون آمریکا یک  بار گفته کــه باید به من احترام بگذارید؟ 
آیا اســرائیل یک  بار از این شــرط ها برای طرف مقابل خود گذاشته است؟ 
به همین جهت اینکه می گویند، »من را به رســمیت بشناسید« نقاط قوت 
کشورها نیست، بلکه نقطه ضعف است. فرض کنید که اصلًا به شما احترام 
نگذارد اما می خواهد با شــما مذاکره کند؛ اصلًا فحش هم بدهد شما هم 

فحش بدهید اما حرف تان را بزنید و توافق کنید.
A  در مذاکرات آینده چه محورهایی باید مدنظر باشد؟ 

بنده 5 پیشــنهاد دادم که باز هم آن را تکرار می کنم. 
اولین مورد، گارانتی یا ضمانت است تا این اتفاقات دوباره 
رخ ندهد. ما در توافق جدید چیز زیادتری نمی خواهیم. 
فقــط می خواهیم مطمئن شــویم که همــان قبلی ها را 
به دســت می آوریم کــه یک ضمانــت لازم داریم و من 
پیشــنهاد دادم، اورانیوم غنی شده زیادتر در ایران بماند و 
ذخیره سازی، مُهروموم شــود و تحت کنترل آژانس قرار 
بگیرد. وجود این اورانیوم های غنی شــده در ایران، عامل 
مهم بازدارنده ای برای تصمیمات خودسرانه سیاستمداران 
آمریکا خواهد بود تا نتوانند به ســادگی مجدداً از توافق 

خارج شوند.
 Snap back دومین مورد، مکانیسم ماشــه یا همان
است. یعنی هر طور شــده باید با توافقاتی که با غربی ها 
انجام می دهیم، بدانیم که ســال آینده این تحریم ها از بین 
برود و اســنپ بک هم با آن از بین برود. ســومین مورد 
تایید یا verification اســت. باید یک کمیته بین المللی 
تشــکیل شــود و همان طور که آژانس بین المللی انرژی 
اتمی راســتی آزمایی می کند که ما بــه تعهدات مان عمل 
کردیــم یا خیر، طرف مقابل را هم در این راســتی آزمایی 
قرار دهد. چهارمین مساله که باید مورد نظر قرار بگیرد، 
جبران خسارت یا Compensation است. ایران به دلیل 
خروج بی دلیل آمریکا از برجام متحمل خساراتی شده که 
تقریباً حدود 2۴۰ میلیارد دلار بوده اســت. این خسارت 
باید جبران شــود؛ به عنوان مثال، سرمایه گذاری  از سوی 
کشــورهایی مانند ژاپن یا فرانســه در این بند به نفع ایران 

مرقوم شود. 
حالا ســوال این اســت که در قبال این موارد حاضر 
هســتیم چه امتیازاتی بدهیــم؟ در این خصــوص مثلًا 
می توانیم اجازه بازرسی ســرزده را بیشتر کنیم یا چندین 
دسترســی مدیریت  شــده بیشــتر به آنها ارائه کنیم. ما 
دیگر نمی توانیم به ســانتریفیوژهای نسل اول بازگردیم و 
باید سانتریفیوژهای نســل جدیدمان را به کار ببریم اما 
می توانیم میزان اورانیوم غنی شــده ذخیره قابل  قبول در 

توافق را کم کنیم. 
این موضوعات اساســاً مسائل فنی و تکنیکال است 
که مذاکره کننده ها باید در مــورد آن مذاکره کنند. طرف 
غربی با استفاده از اصطلاحی به نام گریز هسته ای که به 
معنای زمانی که تصمیم به ساخت بمب می گیریم باید بین 
زمانی که ما تصمیم به ساخت بمب می گیریم تا زمانی که 
مواد لازم برای تهیه بمب داشته باشیم، یک سال فاصله 
باشــد و این به معنای اهمیت عدم  اشاعه آن برای طرف 
مقابل بود؛ اما این موضوع با پیشرفت هایی که در عرصه 
هسته ای داشتیم، اهمیت خود را از دست داده است. اگر 
قرار است توافقی شکل بگیرد، آنها باید تمرکزشان روی 
مبحث تسلیحاتی کردن برنامه هسته ای ما باشد. ما مکرراً اعلام کرده ایم که 
به دنبال سلاح نیستیم، بنابراین رسیدن به توافق نباید خیلی پیچیده باشد. 
در ارتباط با تحریم ها هم که مورد پنجم خواهد بود باید به نحوی مرتفع شود 
که مسائل گذشته و بهانه های اخیر که می گفتند این موضوعات ذیل قانون 
کنگره بوده یا دستورالعمل اجرایی است و ... مجدداً عملیاتی نشود. نکته 
بعدی این اســت که چه مؤلفه ها و عواملی را باید در توافق جدید داشــته 
باشیم؟ به هر حال باید در یک سطوحی از آن توافق در داخل کشور حمایت 

شود و این می تواند راه را برای بسیاری از مسائل باز کند.
Aدر چه سطوحی؟ 

مثلًا رهبری یا خود دولت و رئیس جمهور. پس مشخص است که چرا 
برجــام اهمیت دارد و به نظر من این نقطه ای اســت که باید تمام نامزدها 
در مورد آن خیلی صریح صحبت کنند. یعنی آقای پزشــکیان باید مابقی 
نامزدهــا را وادار کند که صریحاً موضع بگیرند و شــعار ندهند. اینکه ما 
خنثی سازی می کنیم یا مذاکره می کنیم باید دقیقاً برنامه خود را ارائه دهند 

پزشکیان  یک فرصت و امتیاز برای ایران است 10 پرسش از قالیباف
محمد قوچانی در یک برنامه تلویزیونی 

محمدباقر قالیباف را به چالش کشید

گفت و گو در یک نگاه
  برجام زندگی مردم است

  ما نیازمند برجام جدیدی هستیم
  برخی از نامزدهای انتخابات به دنبال حل تحریم ها نیستند

  پزشــکیان نامزدها را وادار کند درباره تحریم ها سخن بگویند نه اینکه 
شعار دهند

   در دوره رئیسی 1/5 میلیون بشکه نفت فروختید؟ چطور فروختید؟ با 
چه قیمتی؟ پولش کجاست؟

  می گویند رهبری نظر دارند. چگونه است که ظریف توانست برجام را 
امضا کند اما باقری کنی نتوانست؟ نظر رهبری که واحد است

  دنیا اگر ببیند پزشــکیان انتخاب و رئیس جمهور ایران شده، سلامت 
انتخابات را باور می کند

  جهان درحال آماده سازی خود علیه ماست
  کشورهای غربی می خواهند قطعنامه را برگردانند

  پزشــکیان با یک وزیر خارجی مقتــدر می تواند با دنیا صحبت کند و 
مساله تحریم ها را حل کند

  اگر به این جمع بندی برسیم که ترامپ رئیس جمهور آینده است باید با 
او به صورت پنهانی وارد مذاکره شد

  منافع ما ایجاب می کند با همه، هم شــرق و هم غرب ارتباط داشــته 
یم باشیم. روس ها هم بدانند ما گزینه های دیگری دار

  پزشــکیان سالم است. فاسد نیســت. زندگی سلامتی داشته و به دل 
مردم نشسته است

  پزشکیان یک فرصت و یک امتیاز برای ایران فرداست
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گزارش خارجی

قیام علیه بی بی 
 خانواده اسرای اسرائیل

مجدداً علیه نتانیاهو به خیابان ها آمدند

در پی برگزاری تجمع اعتراضی گســترده در تل آویو، 
پلیس اســرائیل بــه معترضانی که خواســتار برکناری 
بنیامین نتانیاهو شــدند، حمله و شــماری را بازداشت 
کرد. تظاهرات کنندگان در تل آویو تعدادی از خیابان های 
این شهر را در اعتراض به عدم توافق اسرائیل با حماس 
برای آزادی اســرا بســتند. همچنین تظاهرات کنندگان 
اسرائیلی مقابل دفتر لیکود در تل آویو آتش به پا کرده و 
خواستار سرنگونی کابینه نتانیاهو و مبادله فوری اسرا با 

مقاومت در غزه شدند. 
رادیو ارتش اسرائیل نیز گزارش داد که نیروهای پلیس 
سه معترض را در مقابل مقر حزب لیکود بازداشت کرده 
اســت. در همین رابطه یائیر گولان، رهبر حزب کارگر 
اسرائیل گفت: خشــونت پلیس در تظاهرات شنبه شب 
بیش از حد بود و وقت آن رســیده که افسران پلیس از 
خود بپرســند که آیا درحال خدمت به مردم هستند یا به 
ایتمار بن گویر، وزیر امنیت داخلی که حامی تروریست 
اســت. وی افزود: نباید اجازه داد پلیــس به ابزار یک 
دولت فاسد و شکســت خورده تبدیل شود که اسرائیل 
را به نابودی می کشاند. رهبران این اعتراضات همچنین 
خواهان اعتصاب سراسری از هفتم ژوئیه تا زمان انحلال 
کنست و ســرنگونی کابینه نتانیاهو شدند. پیش از این 
هم منابع اســرائیلی گزارش دادند که سازمان دهندگان 
اعتراضــات تصمیــم گرفته اند در طــول روزهای آینده 
تظاهــرات کنند. معترضــان می گویند: »تــا زمانی که 
نتانیاهو در صندلی خود احساس ثبات کند، هیچ توافقی 
وجود نخواهد داشت و هیچ راه حلی برای شمال و دولت 
وجود نخواهد داشــت. بدون سرنگونی دولت نتانیاهو 

هیچ پیشرفتی در تبادل اسرا حاصل نخواهد شد«.
برخی از خانواده های اسرای اسرائیلی هم با تجمع در 
برابر وزارت جنگ اسرائیل در تل آویو، درخواست برای 
ســرنگونی دولت نتانیاهو و معامله تبادل اسرا را مطرح 
کردند. بسیاری از بستگان اســرای اسرائیل سخنرانی 
کردند و گفتند: »نتانیاهو خواهان توافق نیست به طوری 
که زمان درحال گذر اســت و توافق به بن بست رسیده 
اســت، درحالی که نتانیاهو به حماس اجازه می دهد به 
جای ابتکار عملی برای امضای توافق تبادل اسیران آن 
را مدیریت کند«. آنها افزودند: »راه حل بحران تاریخی 
اســرائیل در وهله اول از طریق پایان جنگ در جنوب 
به عنوان بخشی از معامله با حماس که اسرا را بازخواهد 

گرداند به دست خواهد آمد«.

کــه در چه مدت زمانی می خواهند مذاکره کننــد و چطور می خواهند این 
مذاکره را انجام دهند. اینکه چین وارد میدان می شود و به آنها امید ببندیم و 
از این شعارها درست نیست؛ چراکه اگر چینی ها می خواستند وارد شوند تا 
امروز وارد میدان شده بودند! ما نمی خواهیم خودمان را گول بزنیم. برخی ها 
می گوینــد از فلان تاریخ ۱/5 میلیون بشــکه نفت فروختیم. خب چطور 
فروختید؟ با چه قیمتی؟ چطور پولش را گرفتید؟ این مسائل را باید واضح 
توضیح دهند. حتی باید برای مردم مشــخص شود که چه کسی پول آن را 
دریافت کرده اســت؟ تا این مسائل روشن نباشد امثال بابک زنجانی ها از 
داخل آن بیرون می آیند. سوال بزرگ تر این است که تا چه مدت می خواهیم 
این طور زندگی کنیــم؟ تا چه مدت می خواهیم تجــارت خارجی اینگونه 
داشته باشیم؟ تجارت خارجی کشــور بزرگی مثل ایران  نمی تواند اینگونه 
ادامه داشته باشد؛ آقایان باید توضیح دهند که تا چند سال دیگر قرار است 

اینگونه کشور را اداره کنند!
A بســیاری می گویند در سیاســت خارجی، تصمیم از سطوح بالاتر 

گرفته می شود. وزیر خارجه یا رئیس جمهور چه نقشی در سیاست خارجی 
کشور بازی می کند؟ 

در قانون اساســی ما رئوس کلی سیاست خارجی توسط رهبری ارائه 
می شــود. اینکه مثلًا سفیر ما در زامبیا کیست را رهبری مورد نظر ندارند؛ 
ممکن است در مورد سفیر ایران در نیویورک یا لندن ایشان نظر داشته باشند 
یا با توافق شخص مورد نظر انتخاب شود. سیاست خارجی و دیپلماسی دو 
مقوله است و الزاماً سیاست خارجی منحصر به وزارت خارجه نمی شود. 
همان طور که دیپلماســی منحصر به وزارت خارجه نیســت. اما در بحث 
جاری فقط تمرکزم بر وزارت خارجه و دیپلماســی اســت. اینکه رئوس و 
اهداف کلی چگونه محقق شود رئیس جمهور، وزیر امور خارجه و دو، سه 
وزیر دیگر و در نهایت شورای عالی امنیت ملی اهمیت دارند. مباحثی که 
به  نحوی به امنیت مربوط باشد، شورای عالی امنیت ملی در مورد آن نظر 
می دهد و در موضوع های غیرامنیتی و سیاســت خارجی، وزارت خارجه 
موثر است. شاید همه  موارد در دست وزارت خارجه نباشد اما خیلی موثر 
است. اینکه بگوییم چون رهبری در ۴-5 موضوع نظر دارند، پس دولت و 
وزارت خارجه و رئیس جمهور کاره ای نیستند، اشتباه محض است. آقای 
ظریف برجام را امضا کرد اما آقای باقری نتوانست؛ چرا؟ چون دو دیدگاه 
متفاوت وجود دارد، درحالی که نظر رهبری واحد اســت. به همین دلیل 
اینکه چه کســی در مقام رئیس جمهور و وزیر خارجه ایفای نقش می کند، 
اثرگذار و مهم اســت. پس این اشتباهی اســت که برخی ها در کشور بدان 
معتقد هســتند. من با دوستانی که همه  چیز را صفر و صد می بینند کاملًا 
مخالف هســتم. دولت و وزارت خارجه در طیف وسیعی از موضوعات و 

مسائل نقش مهمی ایفا می کنند.
Aتاکتیک ها هم در همین دسته قرار می گیرد؟ 

بله، دقیقاً. تاکتیک و استراتژی هر دو در تحقق اهداف مهم هستند که 
تدبیر آنها عمدتاً در اختیار دولت و وزارت خارجه است. شایان ذکر است 
که عمده راهبردها برای ارتباط با شرق و غرب یا حتی تمرکز منطقه ای هم 

به دولت مربوط می شود.
A با توجه به مشــکلات داخلــی همچنین پرونده هــای منطقه ای و 

فرامنطقه ای کدام یک از نامزدها می توانند تغییر جدی در روند فعلی ایجاد 
کنند؟

واقعیت این اســت که اصل انتخابات بســیار مهم است اما اینکه چه 
کســی رای می آورد هم اهمیت دارد. متاسفانه شــورای نگهبان با نحوی 
که عمل می کند، خدشــه ای جدی به اعتبار انتخابات در ســطح جهانی 
فراهــم می آورد. هیچ توجیه و دلیل منطقی و دنیاپســندی وجود ندارد که 
چرا آقای لاریجانی، آقای جهانگیری و بســیاری دیگر باید ردصلاحیت 
شــوند و مثلًا دو، سه نفری که هم خودشــان کنار می روند و نه در اندازه و 
قواره ریاســت جمهوری هستند، تایید صلاحیت می شوند. اینها سوالات 
مشــروعی است که در ذهن جهانیان به وجود می آید و به اعتبار انتخابات 

خدشــه وارد می کند. پس باید در نظر داشــته باشــیم در ذهن بســیاری 
از ایرانیان هم این ســوال اســت؛ نه فقط در ذهن جهانیان، بلکه در ذهن 
ایرانیــان. برای این انتخابات خاص حداقل یک نفر تایید شــده که به هر 
صورت می توان بــدان لفظ رقابتی داد و به دنیا اعلام کرد که رقابتی وجود 
دارد. امیــدوارم دریافتی که از این رقابــت در ذهن ایرانی ها، خارجی ها و 
جهانیان شکل می گیرد این باشد که رقابت منصفانه است.  اینکه چه کسی 
انتخاب می شود هم بسیار مهم است. اگر دنیا ببیند که مثلًا آقای پزشکیان 
انتخاب شــده، می گوید پس این نامزد نظام نبوده اما انتخاب شــده است 
کــه این موضوع هم به سلامت انتخابات برمی گردد و هم به منصفانه بودن 
آن. توجه کنید که جهان درحال آماده سازی خود علیه ماست. کشورهای 
غربی با اقدامی که در شــورای حکام انجام دادند به دنبال آن هســتند که 
قطعنامه هــا را برگرداننــد. بنابراین انتخاب فردی مانند آقای پزشــکیان 
می تواند برای جلوگیری از چنین کاری موثر باشد. البته به شرطی که نظام 
هــم از او حمایت کند. در کنار او یک وزیر امور خارجه قدرتمند که بتواند 
با دنیا صحبت کند و در ســطح بین المللی اعتبار داشته باشد و بتواند مانع 

اقدامات غرب شود هم لازم خواهد بود.
A فرض را بــر این بگذاریم که ترامپ در انتخابات ریاســت جمهوری 

آمریکا پیروز شود؛ در سیاست خارجی چطور باید رفتار کنیم؟ آیا با توجه 
به کارنامه ترامپ در تهران باید فرد تندرو روی کار بیاید که بتواند در مقابل 

او بایستد، یا کسی بیاید که با او هم بتواند مذاکره کند؟ 
من این فرض را نمی پذیرم. هنوز احتمال پیروزی بایدن بیشــتر است. 
انتخابات آمریکا انتخابات بســیار پیچیده ای است و 5-6 ایالت است که 
مهم هستند و در بیش از ۴۰ ایالت تقریباً تکلیف انتخابات  روشن است یا به 
ترامپ رای می دهند یا بایدن. در ایالت هایی مانند پنسیوانیا، ویسکانسین، 
میشــیگان، ایلینویز، جورجیا و آریزونا تکلیف مشــخص نیست و چون 
رقابــت در این ایالت ها نزدیک اســت و چند هــزار رای نقش موثری در 
پیروزی هر یک از نامزدها دارد، رای مســلمانان در این ایالت ها از اهمیت 
به سزایی برخوردار است. به رغم اینکه اکنون مسلمان ها از اقدامات بایدن 
در قبال حمایت بی چون وچرا از اســرائیل در جنگ با غزه ناراحت هستند 
امــا در روز رای گیری در مقابل رقیبی چون ترامپ که حتی در حمایتش از 
اسرائیل افراطی تر از بایدن است در رای دادن براساس عقل اقدام می کنند، 
نه احســاس. حالا بر فرض اینکه ترامپ رئیس جمهور می شود؛ از همین 
حالا به صورت نظام مند باید عمل کنیم. اگر به این جمع بندی برسیم که او 
پیروز می شود حتماً مصلحت ما بر این است که از همین حالا پنهانی با تیم 
ترامپ ارتباط برقرار کرده و زمینه را آماده کنیم. چون او شخصاً علاقه مند به 
توافق است و یک خودشیفتگی مشخص دارد که باید از آن استفاده کنیم و 
به این حرف ها و شعارهایی که در ظاهر می گوید، اهمیت ندهیم. دیپلماسی 
جایگاه خودش را دارد اما »دیپلماسی پنهان«، یعنی ارتباط را برقرار کنیم 
و زمانی که سر کار آمد، تنش های محتمل را مدیریت کنیم. همین  اقدام را 
باید با تیم بایدن انجام دهیم. بنابراین تا انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 
فرصت داریم این اقدامات را انجام دهیم. در اینگونه موضوعات به صورت 
کلان شورای عالی امنیت ملی و رهبری مهم هستند که این کار را می توانند 

هماهنگ انجام دهند. 
A با وجود حساسیت ها و مخالفت هایی که در داخل وجود دارد، باز هم 

معتقدید که در صورت پیروزی ترامپ باید با او مذاکره شود؟ 
اینها مســائلی است که در سطح علنی گفته می شود و سیاسی. اما در 
ارتباط با مســائل کلان ملی اینگونه برخورد نمی شود. مصلحت و منافع 
مملکت در چیســت؟ در دولت مرحوم رئیسی آقای باقری به عمان رفت 

صحبت کرد و متوجه شدند که مصلحت در این اقدام است. 
A فرض را بر این بگذاریم که آقای پزشــکیان پیروز انتخابات شد. آیا 

این معنی آن است که سیاســت خارجی ما باید کلا غرب محور باشد یا 
شرق محور؟

این اشــتباه محض است. ما باید منافع خودمان را حفظ کنیم و منافع 

ما ایجاب می کند که کشــورمان با همه ارتباط داشته باشد و کشورها را با 
یکدیگر موازنه کنیم. اگر واتیکان و پاپ را هم که خیلی مقدس هســتند، 
بیاورید و بداند که ما به آنها وابسته هستیم، طور دیگری عمل می کند. ما 
نه دشمن دائمی داریم و نه دوست دائمی. منافع ماست که اهمیت دارد و ما 
براساس منافع مان رفتار می کنیم. چین باید بداند که ما گزینه های دیگری 
هــم داریم. غرب هم باید بداند که مــا گزینه های دیگری روی میز داریم. 
روس ها هم باید بدانند که ما گزینه های دیگری هم داریم. هر کشوری باید 
امکانات و سناریوهای متعدد داشته باشد. نمی خواهم بگویم که باید آنها 
را با یکدیگر موازنه  کنیم، ولی باید برای آنها  روشــن و مسجل باشد که ما 

گزینه های دیگری هم داریم.
A بــه غیر از آقای پزشــکیان، روابط ایــران با اروپــا و آمریکا با کدام 

کاندیداها ممکن است به چالش بیشتری کشیده شود؟ 
در مجموع در مناظراتی که دیدم و مســائلی کــه از آقای پورمحمدی 
خواندم به این جمع بندی رســیدم که اشــراف خوبی نســبت به مسائل و 
سیاســت بین الملل که حوزه کار من است، دارد. اما چون می دانم شانسی 
برای پیروزی نــدارد، بنابراین در ارتباط با او چیــزی نمی گویم. بنابراین 
گزینه بعدی قالیباف است؛ آقای قالیباف بالاخره می داند که باید با اروپا 
و آمریکا  رابطه داشته باشــد. می دانید که ما نمی توانیم تمام تخم مرغ ها را 
در سبد روس ها و چینی ها بگذاریم؛ آقای قالیباف واقع بینی لازم را دارد. 
بعضی از این دوســتان مثل اینکه در مریخ سیر می کنند و گویا روی زمین 

نیستند. این جماعت مشکلات و دغدغه های روی زمین را نمی دانند. 
Aدلیل هجمه های اخیر علیه محمدجواد ظریف را چه می دانید؟ 

واقعیت این است که مردم می دانند اگر قرار است مشکلات فعلی آنها 
به خصوص در حوزه اقتصادی حل شــود، باید یک نوع ارتباط دیگری با 
دنیا داشته باشیم. افکار عمومی به خوبی این موضوع را می فهمند. کسانی 
هم که حالا شــروع به حمله علیه ایشــان کردند بــه خوبی می فهمند که 
گفتمان و راه ایشان جواب می دهد. بنابراین با ارائه اطلاعات و تحلیل غلط 
فکــر می کنند که می توانند با این گفتمان مقابله کنند که کاملًا در اشــتباه 
هســتند. این حرکت آنها اتفاقاً به آقای پزشکیان کمک می کند. یعنی آن 
وجه افتراقی که آقای پزشــکیان به دنبال ایجاد آن است توسط این آقایان 
و حامیانشان می تواند ایجاد شود مثلًا در موضوع فساد، هر کسی در مورد 
این مساله شفاف حرف نمی زند. گذشته  پزشکیان فسادآلود نبوده و زندگی 
ســالمی داشته و این به شــخصیت او برمی گردد و این کاراکتر به دل مردم 
می نشــیند. برخی از نامزدها هم این حرف ها را می زنند اما کسی خریدار 
آنها نیست و گذشته شان دلالت بر این ندارد. مساله این است که مردم این 
موضوعات را درک می کنند و می فهمند که چنین مسائلی به زندگی شان به 
طور مســتقیم ربط دارد. نامزدهای مقابل پزشکیان و حتی منتقدان آقای 
ظریف نگران این هســتند که یک موج به ضرر آنها ایجاد شــود. به نظرم 
صحبت های آقای ظریف و پزشــکیان جرقه ای بود برای ایجاد یک موج 

جدید؛ وگرنه تا قبل از این خیال شان راحت بود! 
A ظرفیت نامزدها بــرای ارتباط با ایرانیان خارج از کشــور را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
بدون ارتباط با دنیا اعم از غرب و شــرق، نمی توانیم مشــکلات مان را 
حل کنیم. به عنوان مثال، تایید FATF و یک توافق جدید با ۱+5 می تواند، 
روابط بانکی و مناسبات تجاری را هموار کند. مثلًا می توان پرواز مستقیم 
ایران-کانادا یا ایران-آمریکا و هر نقطه دیگری که تجمیع ایرانیان در آنجا 
زیاد است، راه اندازی شود؛ چراکه حدود 6 تا 7 میلیون نفر ایرانی در خارج 
از کشور زندگی می کنند و همین موضوع باعث تعمیق تعلق خاطر می شود. 
این مسائل بر زندگی انســان ها تاثیر دارد. آقای پزشکیان این امکان را هم 
دارد بــا ایرانی های خارج از کشــور، اتحاد دیگری برقــرار کند که مابقی 
نامزدهــا یعنی آقای قالیباف، جلیلی یا حتــی پورمحمدی نمی توانند این 
اقدام را انجام دهند. آمدن آقای پزشکیان برای منافع ملی کشور یک امتیاز 

بسیار مهم است.
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گروه سیاسی: نزدیک به ۳۰۰نفر از اعضای سابق شورای مرکزی 
دفتر تحکیم وحدت و فعالان بیش از سه دهه انجمن های اسلامی 
دانشــجویان دانشگاه های ایران با انتشار بیانیه ای از دکتر مسعود 
پزشکیان در انتخابات ریاســت جمهوری حمایت کرده و اعلام 

کردند به وی رای می دهند. متن این بیانیه به این شرح است: 
ملت بزرگ ایران

بیش از ربع قرن است که در کنار شما آغازگر راهی بوده ایم که 
سودای آن تحقق ایرانی آباد، آزاد، توسعه یافته و عاری از هرگونه 

تبعیض و نابرابری در فرصت های اجتماعی بوده اســت؛ 
ایرانــی که برای همه  ایرانیان اســت؛ ایرانی که در آن بیان 
اندیشه، مظهر تعالی انسانی و رواداری با مخالفان، مظهر 
کرامت انسانی است؛ ایرانی که بنا به سنت دیرین تاریخی 
و فرهنگــی خویــش، تمامی تنوع هــای قومیتی، زبانی 
و مذهبی آن بیانگر اجزای یک پیکر واحد اســت که در 
آفرینــش از یک گوهرند و هیچ کس بر دیگری رجحان و 
برتری ندارد. ایرانی که در آن منصب های حکومتی توسط 
منتخبان مردم  با تکیه بر عقل و دانش به دست شایستگان 
و متخصصــان امور قرار می گیرد. در این 27 ســال پس 
از دوم خرداد اما فرازوفرودهای بســیاری دیده ایم چراکه 

فروزندگی چراغ ایران زمین بنا به صعوبت راه و مسیر گاه کم فروغ 
و ناتوان بوده و گاه پرنور و درخشان! 

گاهی چیزی جز دیوار بلند طــرد و عزلت در برابرمان نبوده، 
گاهــی نیز با تکیه بر »مای« خویش اگرچه با مرارت اما کوشــا 
گاهی بخشــی و آبادانی منزل گهمان همت گماشتیم  و پرتوان به آ
و دوم خردادی آفریدیم که ســرآغاز نوین تاریخ جدید کنش گری 
مدنی و اجتماعی این مرزو بوم شــده است. چراکه بذر هویت ما 
در خاک امید کاشــته شده و ستون های پایدار این سرای کهن بر 
دوش تک تک ما اســتوار است. مایی که گذر ایام، کودکان مان را 

جوان و جوانان مان را پیر می کند ولی امیدمان را ناامید هرگز!  
باری، ما در دانشــگاه و بر سر کلاس درس بودیم که فهمیدیم 
ســاختن جامعه صرفاً با کسب دانش میســر نیست، بل محتاج 

فضیلت مسئولیت پذیری در برابر سرنوشت جامعه است که می تواند 
رشد و تعالی آن را تضمین کند، جامعه ای که رشد یا خسران آن در 
گرو احســاس تعلق و مسئولیت پذیری همه جانبه  »مای جمعی« 
اســت، مایی که باید در بزنــگاه تاریخی با جهدی عظیم و همتی 
عالی برای عظمت، آبادانی و رعایت حقوق انسانی شهروندانش 

بایستد و سرنوشت ساز باشد، نه سرگذشت نامه نویس! 
در چنین زمینه و زمانه ای هســت کــه همچنان که معترض 
ناکامی ها و فرصت سوزی های مسیریم، ستایش گر دستاوردها و 

نتایج ارزنده ای نیز هســتیم که در کنار هم و با هم به دست آوردیم 
آنجا که رعایت حقوق شــهروندی از شعری انتزاعی به شعاری 
سیاسی و از شعاری سیاسی به عملی دولتی بدل شد، وَرَم فزاینده  
معیشــت روزمره مان، تک رقمی شــد تا به تورم لجام گســیخته  
اقتصادی تبدیل نشود، دانشگاه و دانشگاهیانمان حرمت یافتند و 
اهل فضل و علم بنا به دانش و تخصص خویش بر صدر مجلس 
کارگــزاران نهاد اجرایی دولتی می نشســتند و مدیران نیز درحال 
تمرین برای پیدا نمودن گوش شــنوایی بودند تا نظرات صاحبان 

دانش و تخصص را بشنوند.
و اینــک در ابتدای قرن پانزدهم هجری شمســی، ما جمعی 
از فعالان ســابق انجمن های اسلامی دانشجویان دانشگاه های 
سراسر کشور- دفتر تحکیم وحدت- همچون گذشته می خواهیم 

رســالت و مسئولیت اجتماعی خویش را با بیان شفاف انتظارت 
و مطالبات خویش انجام دهیم تا با قبول این مطالبات از ســوی 
دکتر پزشکیان که مروج گفتمان »برای ایران« و »احترام به تکثر 
و تضارب آراء و عقاید« اســت، حمایت متعهدانه و کنش گرانه  
خــود را از ایشــان اعلام نماییــم. مطالبه  امروز ما به رســمیت 
شناختن استقلال نهاد دانشگاه از هرگونه اراده سیاسی دولتمردان 
است که دانشــگاه را به رنگ سیاســت دولت حاکم درمی آورد 
چراکه معتقدیم دانشــگاه رنگ پذیر نیســت، اساتید باید منزلت 
و دانشــجویان حرمت یابند تا دانــش در مکان کالبدی 
خویش، معرفت ســاز شود نه معرفت ســتیز تا دانشگاه 
به مثابه میدانی اجتماعی، محلی باشــد برای گفت وگوی 
همه  عقاید تــا کنش گری منتقدانه دانشــجویی ارزش و 

قیمت یابد. 
لذا باید امور دانشگاه به دست دانشگاهیان سپرده شود 
و در صــورت انتخاب ملت بزرگ ایــران، دولت منتخب 
آقای دکتر پزشــکیان در مقام تسهیل گری به زمینه سازی 
و بسترسازی برای رشــد، شکوفایی و گسترش دانشگاه 
بپردازد نه در مقام آمری بی قیدوشــرط که فقط دســتور 

می دهد و دانشگاهیان صرفاً پاسخ می دهند. 
مــا معتقدیم این رابطه  منفعلانه بایــد در دولت منتخب آقای 
دکتر پزشــکیان به رابطه ای فعالانه، پویا و مسئولیت پذیرانه بین 
دولت و نهاد دانشــگاه تبدیل شود تا دانشگاه در مقام و موقعیت 
انسان ســازانه  خویش به ایفای نقش تاریخی خود برای گذار به 

جامعه ی پویا، بالنده و آباد بپردازد. 
این پیام امیدبخشــانه  ما به جامعه می تواند زمینه ساز حضور 
و مشارکت چشــمگیر آنان در انتخابات باشــد چرا که پذیرش 
مسئولیت پذیرانه  ایفای این رسالت بنیادین از سوی دولت منتخب 
آقای دکتر پزشــکیان می تواند تضمین کننده  سرنوشــت متعالی 
فرزندان امروز و دانشــجویان و اســاتید آینده  سرزمینمان باشد. 
بیایید دســت در دست هم، سرنوشت ســاز باشیم، نه سرگذشت  

نامه نویس.

مطالبه  امروز ما به رسمیت شناختن استقلال نهاد دانشگاه از هرگونه اراده سیاسی دولتمردان است

حمایت تحکیم وحدتی ها از پزشکیان دریچه: تحلیل عادات

نسبت اقتصاد و تربیت 
تأثیر اقتصاد خانواده بر آیندۀ جامعه

مشــکلات اقتصادی به طورکلــی زندگــی خانواده ها را 
تهدید می کند اما هنگام  بررســی موضوع، غالباً به مســائلی 
مانند فقر،کمبود درآمد و در نتیجه مســایلی مانند گرســنگی 
و ســوءتغذیه بیشتر توجه می شود، درحالی که مشکلات مالی 
بیشــتر جنبه های فرهنگی داشــته، کیان خانــواده، حرمت 
انســان ها، جایگاه والدین و نیز آیندۀ کــودکان را به مخاطره 
می اندازد. یکی از مهم ترین پیامدهای وضع مناسب اقتصادی 
خانواده هــا از نظــر درآمد و تأمین مالی، رونــد بهبود یافته و 
درازمــدت مراقبت از کودک با کیفیت بالاســت. تحقیقات 
متعدد اجتماعی و اقتصادی نشان داده که مراقبت از کودک با 
کیفیت بالا می تواند منجر به سطوح بالاتر آموزش، اشتغال، 
سلامت و مشکلات کمتری در بزرگ سالی شود. این مطالعات 
نشان داده که میزان درآمد یک خانواده می تواند منجر به تعیین 
شــکل مراقبت از کودک و نیز تبیین روش هــای حمایتی و 
برنامه ریزی برای آیندۀ کودکان شده و این میزان در تغییر اندازه 
حمایت ها نیز بســیار تأثیرگذارند. کم بودن میزان درآمد، ارائۀ 
خدمات و مراقبت از کودک را محدود ساخته و میزان درآمد 

بالا این حمایت ها را گسترده تر می کند.
همین نکته در نهایت باعث می شــود که کودکان به عنوان 
آینده ســازان جامعه در چه شــرایطی تربیت شــوند. تربیت 
خوب آن ها که ناشــی از درآمد خوب خانواده شــان می شود، 
آینــده ای خوب را برای جامعه رقــم خواهد زد و وضعیت بد 
اقتصــادی یک خانواده بــه آیندۀ یک کــودک و در حقیقت 
کل جامعه صدمــه وارد می آورد. به بیــان صریح تر وضعیت 
مناسب اقتصادی به آماده سازی کودکان برای تحویل گرفتن 
مســئولیت های فردا کمک می کند. نکتــۀ دیگر درخصوص 
موضوع درآمد اقتصــادی والدین، این نکته اســت که بدون 
پرده پوشی باید اذعان کرد، پول می تواند جایگاه و اعتبار والدین 
را تعیین کند! بدون شک مراقبت از کودکان در تمامی جهان 
به والدین ســپرده می شــوند زیرا این والدین )البته با توجه به 
مشکلات اقتصادی در سراسرجهان هم پدر و هم مادر باید کار 
کنند( هستند که با بنیۀ مالی خودشان باید بقای خانواده را به 
نحو احسن تأمین کنند. اعضای یک خانواده )به ویژه فرزندان( 
انتظار دارند غذا بخورند، نیازهای درمانی شــان مرتفع شود و 
تفریح و مسافرت بروند. در کنار آن، تهیۀ امکانات آموزشی و 
تحصیل نیز برعهده سرپرست خانواده است. بدون شک اگر 
کودکان در محیط های با کیفیت بالا تربیت نشوند این والدین 
هستند که احترام و جایگاه خود را از دست می دهند. داده های 
علمی قویاً نشان می دهد که حمایت از جایگاه والدین و تثبیت 
وضعیت خانواده ها بستگی بسیار زیادی به اقتصاد خانواده و 
در حقیقــت توان مالی  آنها دارد. حتی می توان از این هم فراتر 
رفت. به این معنا که مشکل اقتصادی ممکن است، ارزش و 
اهمیــت کودکان را نزد والدین به طــور کلی از بین ببرد، یعنی 
این قضیه می تواند برعکس شــود و والدین به فرزندان اهمیت 
ندهند. یک بررسی از تغذیه در میان خانواده های کم درآمد در 
دنیا به این نتیجه رسیده که اگر دریافت کالری و پروتئین برای 
همۀ گروه های خانواده های کم درآمد ناکافی باشد، بزرگ سالان 
بهتر از کودکان تغذیه شده و زندگی می کنند. والدین به عنوان 
ارائه دهندگان اولیۀ خدمات به خانواده معمولًا بیشــتر از سایر 
اعضای خانواده تغذیه می شــده اند و اغلب دسترسی بیشتری 
به آموزش و مراقبت های بهداشــتی داشــتند حتی در برخی 
از خانواده ها مردان و پســران نسبت به زنان و دختران شانس 
بیشتری برای تأمین درصد بالایی از حداقل کالری وپروتئین 
مورد نیاز خود داشــتند. از جنبه ای دیگر درآمد اقتصادی کم 
حتی می تواند موجب خدشــه و بی احترامی به والدین از نظر 
اشتغال به مشاغل شــریف و موثر اجتماعی باشد. به عنوان 
مثال مراکز تربیتی در کشورهای مختلف جهان برای استخدام 
معلمان با مشکل مواجه هستند زیرا آن ها می توانند تقریباً در 
هر شغل دیگری درآمد بیشتری کسب کنند. این وضعیت در 
هر کشــوری منجربه آن می شود که مشــاغل به سبب کمبود 
درآمد مورد بی توجهی قرار گرفته و مشاغل با درآمدهای بالا 
به اولویت تبدیل شــوند. در مجموع بررســی وضعیت درآمد 
خانواده می تواند درک بســیار واضح تری از پیوند بین افرادی 
که درآمد کســب می کنند و برای خانواده خرج می کنند، ارائه 
دهد تا به صورت دقیق تر به اهمیت وضعیت درآمد خانواده ها 
توجه کنیم زیرا قرار گرفتن طولانی مدت در معرض مشکلات 
اقتصادی می تواند به رشد کودکان آسیب برساند و پیامدهای 

منفی بلندمدتی برای خانواده ها داشته باشد.

حسن محرابی
پژوهش گر
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»اینجا« فیلمی که رابرت زمکیس فیلمساز »فارست گامپ« را 
با بازیگران آن تام هنکس و رابین رایت دوباره همراه کرد، اکران 
می شود. داستان این فیلم درباره چندین خانواده و مکان خاصی 
که در آن زندگی می کنند، است و در طول نسل ها تجربه انسانی 
را در ناب ترین شــکلش برای روایت عشــق، فقدان، شادی 
و زندگی تصویر می کنــد. این فیلمنامه با اقتباس از یک رمان 

گرافیکی نوشته ریچارد مک گوایر نوشته شده است. 

تایــکا وایتیتــی کارگردان تحسین شــده »جوجو خرگوشــه« 
درحالی که مشــغول فیلمبرداری فیلم بعدی خود به نام »کلارا 
و خورشید« اقتباسی از رمان علمی تخیلی کازوئو ایشی گورو 
با بازی امی آدامز و جنا اورتگاســت برای کارگردانی »جیمز« 
انتخاب شــد. »جیمز« تصویری مــدرن از رمان »ماجراهای 
هاکلبری فین« اثر مارک تواین است که این بار از زاویه دید جیم، 

دوست سیاه پوست وفادار و قابل اعتماد هاک روایت می شود.

نوید محمــدزاده، بهرام رادان و بهرام افشــاری به کنســرت 
نمایش »۳۰۰« به کارگردانی ســهراب پورناظری پیوســتند. 
نوید محمدزاده پس از 5 ســال و بهرام رادان پس از 7 ســال 
دوری از تئاتر به صحنه تئاتر بازگشتند؛ همچنین بهرام افشاری 
بعد از تور جهانی »چه کســی جوجه تیغی را کشت« این بار 
در ســعدآباد همراه این گروه روی صحنــه می رود. »۳۰۰« با 

داستان جدید گات از نهم تیر روی صحنه می رود.

بازگشت نوید محمدزاده به تئاترفیلمی تازه درباره هاکلبری فیناکران فیلم کارگردان فارست گامپ

گزارش سینمای جهان

ساخت سریال محله چینی ها
نگارش فیلمنامه این سریال به پایان رسید

نگارش فیلمنامه ســریالی براســاس فیلم کلاسیک 
»محله چینی ها« با مشارکت »دیوید فینچر« و »رابرت 
تاون« فیلمنامه نویس فیلم موفق سال ۱97۴ آماده شده و 

در انتظار چراغ سبز کمپانی نتفلیکس است.
به مناسبت پنجاهمین ســالگرد ساخت فیلم »محله 
چینی ها« ســاخته »رومن پولانســکی« در سال ۱97۴ 
»رابرت تاون«، نویســنده فیلمنامه این فیلم سینمایی در 
گفت وگو با ورایتی عنوان کرد که نگارش فیلمنامه سریال 
پیشــانگر »محله چینی ها« با همکاری »دیوید فینچر« 

برای کمپانی نتفلیکس به پایان رسیده است.
نخســتین بــار در ســال 2۰۱9 رســانه ها از امضای 
قراردادی میان »دیوید فینچر« با کمپانی نتفلیکس برای 
ساخت ســریال »محله چینی ها« خبر داده بودند. از آن 
زمان تاکنون، اطاعات جدیدی از این سریال فاش نشده 
بود و حالا »رابرت تاون« 9۰ ســاله که نگارش فیلمنامه 
اصلــی »محله چینی ها« را در دهه ۱97۰ به عنوان یکی از 
برترین فیلمنامه های سینمایی تاریخ بر عهده داشته، خبر 
داد که فیلمنامه ســریال نیز کامل شــده و آماده ساخت 
است. گفته می شود ســریال پیش نگرانه »محله چینی« 
بر روزهای اولیه شخصیت جیک گیتس تمرکز دارد زیرا 
او در شــهری پر از فساد و ثروت کار می کند. این سریال 
همچنین به بررسی رابطه بین گیتس جوان و افسر همکار 
لو اسکوبار با بازی »پری لوپز« در فیلم ۱97۴ می پردازد. 
کمپانی نتفلیکس هنوز واکنش رسمی به ساخت سریال 

»محله چینی ها« نداشته است.
»محلــه ی چینی ها« فیلمی در ژانــر جنایی، مرموز، 
مهیج، درام اســت. این درام با فیلمنامــه ای از »روبرت 
تاون« در سال ۱97۴ توانست اسکار بهترین فیلمنامه را به 
خود اختصاص دهد. این فیلم با بازی »جک نیکلسون« 
گاه  و »فی دانــاوی« در فضای نــوآر درباره  یــک کارآ
کله شق اســت که پرده از فساد محله  چینی ها در دهه  ۳۰ 
لس آنجلس برمی دارد. این فیلم که نامزد ۱۱ جایزه  اسکار 
شــد، در جوایز گلدن گلوب نیز جوایز بهترین فیلم درام، 

کارگردانی، بازیگر مرد و فیلمنامه را از آن خود کرد. 
فیلــم »Chinatown« »محلــه  چینی هــا« در صدر 
گاهی، جایی ثابت شــده دارد.  فیلم های جنایــی- کارآ
رومن پولانسکی با ساخت این فیلم در سال ۱97۴ تا ابد 
خودش را در تاریخ سینما ماندگار کرد. در محله چینی ها 
با فیلمی درخشان روبه رو هســتیم که نمونه اعلای یک 
نوآر دهه هفتادی است. فیلمی رازآلود، پر از سوء تفاهم، 
پنهان کاری و بازی اســت و شــخصیت هایی که در پس 
چهره و اعمال شــان واقعیات دیگری جز آنچه می بینیم 

نهفته است و به واقع آنی نیستند که نشان می دهند.
فیلم که در سال ۱97۳ ساخته شده است، ادای دینی 
به نوآرهای دهــه ۱9۳۰ و ۱9۴۰ کرده اســت و به خاطر 
خلق فضاهای تیره و خفقان بار از روابط و فســاد پشت 
پرده آن ســال ها و نیز ایجــاد نوآوری های تکنیکی که در 
زمینه فیلم های نوآر داشــته از آن به عنــوان یکی از اولین 

نئونوآرهای تاریخ سینما یاد می کنند. 
آنچه فیلم محله چینی هــا را بزرگ می کند، رویارویی 
گاه های تاریخ  بزرگ فیلم است. یکی از باهوش ترین کارآ
روبه روی یکــی از بزرگ ترین راز هــای تاریخ قرار گرفته 
اســت. محله چینی ها همه  ویژگی های فیلم های نوآر را 
گاه زخم خورده، یک زن اغواگر، معمایی  دارد. یــک کارآ
که ســاختار سیاسی شــهر را هدف قرار داده و یک عدد 
جان هیوســتون. فی داناوی در نقش خانم مولری، یکی 
از پیچیده ترین زنان اغواگر، مــدام قضاوت ما را به بازی 
می گیرد. ساختار فیلم محله چینی ها از معماهای تودرتو 
تشــکیل شــده اســت. حل هر معما باعث شکل گیری 

معمایی تازه می شود.

پخش مناظره ســوم نامزدهای ریاست جمهوری با موضع 
فرهنگ به خوبی نشان داد که هیچ یک از نامزدها تسلط کافی 
بر حوزه فرهنگ ندارند و مشاوران آنها در این زمینه هم فرصت 
زیادی نداشــتند که این افراد را بــا جزییات این مقوله مهم در 

اداره امور آشنا کنند. 
جالب اینجا بود که در پرســش هایی هم کــه از نامزدهای 
ریاست جمهوری توســط کارشناســان و یا تعدادی از مردم 
صــورت گرفت، آنقدر بــه موضوعات کلی پرداخته شــد که 

طبعا پاســخ های آن هم از کلیات فراتر 
نمی رفــت و علاوه بر اینکــه نامزدها 
اطلاعی از جزییات نداشتند به راحتی 
می توانستند با همان کلیات این سوالات 

را از سر خود بگذرانند. 
با اینکه برخی از نامزدها از تعدادی 
از کارگردانــان نام بردند و بــا این کار 
می خواستند، نشان دهند که با تولیدات 
ســینمایی و تلویزیونی ناآشــنا نیستند 
امــا این نام بردن ها هم باعث نشــد که 
فعالان فرهنگی و هنری قانع شوند که 
آنها از این حوزه شناخت دارند. چراکه 
این اســامی بیشــتر طیفی مشخص از 
ســینماگران را در برمی گرفــت و حتی 
نشــان می داد کــه این اســامی هم به 

صورت هدایت  شده در اختیار آنها قرار گرفته است. 
از ســوی دیگر صحبت های نامزدها نشــان می داد، آنها با 
بســیاری از حوزه های فرهنگی غریبه اند چراکه هیچ اشاره ای 
به حوزه هایی مانند تئاتر، موســیقی و هنرهای تجسمی حتی 
هنرهای دســتی وقتی که از آنها دربــاره چگونگی حمایت از 
تولیدات فرهنگی پرسیده شــد، نکردند. البته نمی توان انتظار 
زیادی از افرادی که عمری فعالیت سیاســی کردند و تمام هم 
و  غمشان سیاست است،  داشت. چراکه آنها احتمالا یا اصلا 
فرصت نکردند به تماشــای یک نمایش یا کنسرت بنشینند و 
یا به نمایشگاه تجســمی پا بگذارند و یا اینکه تعداد نمایش ها 
یا کنســرت هایی که رفته اند به تعداد انگشــتان یک دست هم 

نمی رســد. با همه اینها برای شرکت در یک مناظره فرهنگی، 
مشــاوران آنها باید این افراد را با ایــن مقولات نزدیک کرده و 
مشــکلات تولید فیلم ســینمایی، تئاتر و یا اجرای کنســرت 
موســیقی را با آنها در میان می گذاشتند تا حداقل در ذهنشان 
بماند که نامی هم از این حوزه ها ببرند و به جای اینکه از سوار 
شدن بر جت اسکی و اســتخرهای بانوان و آقایان بگویند از 
تولید محصولات نمایشــی در تئاتر و یا برگزاری کنسرت مثال 

بیاورند. 

اما عدم رجوع به این حوزه ها تنها محدود به تئاتر و موسیقی 
نمی شد و حتی وقتی از نامزدها درباره انتشار کتاب و افزایش 
کتابخوانی ســوال شد،  آنها نشان دادند که از قیمت سرسام آور 
کتــاب به دلیل بالا بودن قیمت کاغذ بی خبرند؛ چراکه نه تنها 
هیچ اشاره ای به این موضوع نکردند بلکه هیچ راه  حلی هم برای 

آن ارائه ندادند. 
طبیعی اســت که در چنین میزگردی نمی توان توقع داشت 
چنین نامزدهایــی به مســائل جزیی تر ماننــد افزایش تولید 
فیلم های کمدی، کمرنگ شــدن سینمای اجتماعی یا کیفیت 
سریال های شــبکه خانگی و هزینه های بسیار برای برگزاری 
کنسرت بپردازند اما مسعود پزشکیان که در این میزگرد حضور 

پررنگ تری از دو میزگرد قبلی داشت، تنها نامزدی است که به 
پرسش های خانه سینما از نامزدهای ریاست جمهوری پاسخ 
داده بود امــا در صحبت هایش هیچ اشــاره ای به عدم امنیت 
شغلی سینماگران، نبود بیمه بیکاری و حمایت های بیمه  ای از 
فعالان در سینما، توجه به اشتغال اهالی سینما، بحث ممیزی 
و... نکرد. این درحالی بود که او به این پرســش ها پاسخ داده 
بــود و ای  کاش مشــاورانش او را بیشــتر در جریان این امور 
می گذاشتند. در این صورت او برگ های برنده بسیاری داشت 
که او را متفاوت از سایر نامزدها می کرد 
و در این صورت نشــان مــی داد که با 
آشنایی بیشــتری با فعالیت سینماگران 
پا به این مناظره فرهنگی گذاشته است.
با وجود اینکه این مناظره چالش های 
بیشتری برای هر یک از نامزدها ایجاد 
کرد چراکه در آن بــه موضوعات مانند 
حجاب،  گشــت ارشاد و حجاب بانان، 
فیلترینــگ اینترنت، جایــگاه زنان در 
اجتمــاع و ... پرداخته شــده اما آنها 
ماننــد نامزدهای همــه دوره های قبل 
وعده هایــی دادند که همیــن حالا در 
عمل از انجام آنها ناتوانند. همگی آنها 
خود را مخالــف فیلتر اینترنت به میزان 
فعلی نشان دادند، مقابله با بی حجابی را 
امری فرهنگی و نه انتظامی دانستند، از همکاری با پلتفرم های 
خارجــی گفتند و اینترنــت را یکی از اولیــن نیازهای جوانان 
امروز دانســتند. اما تماشــاگرانی که پای این مناظره نشسته  
بودند،بــه خوبی درمی یافتند که این وعده ها تنها در حد همین 
تبلیغات انتخاباتی کارایی دارد چراکه نامزدهایی که همین حالا 
مسوولیت دارند در زیرمجموعه های خود هم چنین وعده هایی 
را عملــی نمی کنند. چون یا نه اعتقادی به این وعده ها دارند و 
یا اینکه عمل به آنها را در تضاد با دیگر اهداف و سیاست های 
خود می دانند. بنابراین آنهــا هم به خوبی می دانند که این گونه 
وعده ها تنها به درد همین جلسات مناظره می خورد و بیش از 

این کاربردی ندارد.

مناظره فرهنگی نشان داد نامزدها مسلط بر این حوزه نیستند

غریبه با هنر
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 بازدید مدیر منطقه 9 عملیات انتقال گاز
 از پروژه های درحال اجرا در استان گیلان

 ایجاد شبکه مخابراتی، دیسپاچینگ مطمئن و قابلیت مانیتورینگ با بهره برداری از فیبر نوری خط ۲۳0 کیلوولت
 )40 مای - نیروگاه افق ماهشهر) شبکه برق منطقه ای خوزستانل

ســاری - دهقان: مدیر منطقه 9 عملیات انتقال گاز، از پروژه های 
درحال اجرای این منطقه عملیاتی در استان گیلان بازدید کرد. به 
گزارش خبرنگار روزنامه مازندران به نقل از روابط عمومی منطقه 
9 عملیات انتقال گاز، محی الدین مفخمی با حضور در تاسیسات 
تقویت فشــار گاز و مرکز بهره برداری خطوط لوله رشــت ضمن 
بازدید از تعمیرات اساســی توبوکمپرســور واحد یک تاسیســات 
رشــت در دیدار با همــکاران از تلاش های ایشــان جهت تحقق 
اهداف سازمانی در انتقال پایدار گاز در شمال کشور قدردانی کرد.
مدیر منطقه 9 همچنین از مراحل ســاخت تاسیسات جداسازی 
چلوند در مســیر خط لوله ۴۰ اینچ اول سراســری که توسط مرکز 
بهره برداری خطوط لوله گاز رشت درحال اجراست نیز بازدید کرد، 
وی در ادامه با حضور در محل پروژه اجرای عملیات ایمن ســازی 
خط لوله در بســتر رودخانه پلرود اســتان گیلان در جریان روند 

اجرایی این عملیات قرار گرفت و رهنمودهای لازم را ارائه کرد.

مدیــر دفتر نظارت بــر طرح های خطوط شــرکت برق 
منطقه ای خوزســتان گفت: عملیات احــداث فیبرنوری بر 
روی خط 2۳۰ کیلوولت ۴۰ مایل  ـ نیروگاه افق ماهشــهر به 

پایان رسید و آماده بهره برداری شد.
مهدی زیبایی فر بیان کرد: عملیات احداث فیبرنوری بر 
روی خــط 2۳۰ کیلوولت ۴۰ مایل  ـ نیروگاه افق ماهشــهر 
شــامل تامین تجهیزات، نصب و سیم کشــی بــه طول 2۰ 

کیلومتر مدار به پایان رسید و آماده بهره برداری شد.

وی با بیــان اینکه ارزش ســرمایه گذاری این پروژه بالغ 
بر 25 میلیارد ریال بوده اســت، تصریح کرد: تکمیل رینگ 
دیسپاچینگ در ناحیه جنوب شرق خوزستان ازجمله اهداف 

بهره برداری از این پروژه بوده است.
مدیــر دفتر نظارت بــر طرح های خطوط شــرکت برق 
منطقــه ای خوزســتان افزود: ایجــاد شــبکه مخابراتی و 
دیســپاچینگ مطمئــن، ایجــاد قابلیــت مانیتورینــگ و 
ویدئوکنفرانس بین نواحی و ایجاد ارتباط مخابراتی بســیار 

مطمئن جهت انتقال حجم بالای اطلاعات با کیفیت بسیار 
خوب از دیگر اهداف بهره برداری از این پروژه بوده است.

قابل ذکر است که از مهرماه ۱۴۰2 تاکنون ۳ پروژه احداث 
فیبرنوری به طول ۱۰۰ کیلومتر با ارزش ســرمایه گذاری ۱25 
میلیارد ریال در شــبکه برق منطقه ای خوزســتان به پایان 
رســید و وارد مدار شد. شــرکت برق منطقه ای خوزستان 
مســئولیت تامین و انتقال برق در 2 اســتان خوزســتان و 

کهگیلویه وبویراحمد را بر عهده دارد.
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دیدگاه: گزارش ایرانشهر

ســرزمین خشک و نیمه خشــک ایران روز به  روز تشنه تر 
می شــود. منابع آبی رو به تحلیل رفته، بسیاری از چشمه ها و 
رودخانه ها خشــک شــده اند و حجم برخی دیگر از این منابع 
هم کم شده است. شکاف های عمیق در دل زمین که در گوشه 
و کنار کشــور دیده می شــود، مهر تائیدی بر ادعای بحران آب 
است. فرونشست زمین به مرور زمان عمیق تر و مناطق بیشتری 
از کشور را در بر می گیرد. از یک سو، تغییرات جهانی آب و هوا 
و از سوی دیگر برداشــت بی رویه و بی برنامه از منابع آبی، این 
بحران را رقم زده و آن را تشدید می کند. پیش بینی های جهانی 
نیز حکایت از ریســک بزرگ کم آبی در بسیاری از کشورها از 
جمله ایــران دارد. حالا بازوی پژوهشــی مجلس در تازه ترین 
گزارش خود از وضعیت منابع آبی ایران نوشــته که هم بارندگی 
کاهش یافته و هم دما افزایش یافته اســت. مرکز پژوهش های 
مجلس هشدار داده است که کمبود بارش در کنار افزایش دما، 
باعث شــده که درجاتی از خشکسالی خفیف تا شدید در ایران 
ایجاد شــود و ذخایر سدها در برخی استان ها از جمله خراسان 

رضوی، فارس و کرمان در شرایط نامطلوبی قرار گیرند.

 Wکاهش بارش در ایران
مرکز پژوهش های مجلس نوشــته است که میانگین بارش 
کل کشــور در سه ماهه زمستان ســال ۱۴۰2 نسبت به زمستان 
سال قبل از آن ۱۱ درصد کاهش یافته است. ضمن آنکه بارش 
در فصل زمستان نسبت به میانگین بارش بلندمدت زمستان 8 
درصد کمتر بوده و ایران در شرایط کم بارشی قرار داشت. بررسی  
وضعیت بارش در اســتان های مختلف نشان می دهد که میزان 
بارش در ۱9 استان بیشتر از میانگین بارش بلندمدت و در سایر 
اســتان ها کمتر از میانگین بلندمدت بود. از سوی دیگر، میزان 
کل بارندگی ایران در 6 ماهه اول ســال آبی ۱۴۰2-۱۴۰۳ )تا 25 
اسفند سال گذشته( ۱2۴ میلی متر بود که نسبت به سال آبی قبل 
از آن ۱7 درصد و نسبت به میانگین بلندمدت 27 درصد کاهش 
داشته اســت.  در بخش دیگری از گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس آمده که در فصل زمســتان سال ۱۴۰2 همه استان های 
ایــران، دمایی بالاتــر از میانگین بلندمــدت را تجربه کردند. 
زمستان سال گذشــته هیچ منطقه ای از کشور، دمای نرمال یا 
کمتر از آن نداشــت. میانگین دما در مناطق مختلف از ۴/۱ تا 
8/2 درجه سانتی گراد بیشتر از حد نرمال بود. بررسی ها نشان 
می دهد که میانگین دمای کل کشــور در زمستان سال گذشته 
7/۱ درجه سانتی گراد بالاتر از میانگین بلندمدت بود. اختلاف 
دما در مناطق مرکزی، جنوب و جنوب شرقی نیز بیشتر از سایر 
مناطق ایران ثبت شــد. از ســوی دیگر، پاییز سال گذشته نیز 
یکی از گرم ترین فصول پاییز در کشــور بــود. تداوم افزایش دما 
در فصل زمســتان بر کاهش ذخایر برف کشور در فصول سرد 
موثر بود. در آمارهای بازوی پژوهشــی مجلس آمده که در سه 
ماهه زمستان ســال ۱۴۰2 در مناطقی وسیعی از شرق، شمال 
شرق، بخش هایی از جنوب شرق و عمده مناطق جنوبی کشور، 
خشکسالی خفیف تا متوسط حاکم بود. در همین مدت، بخش 
عمده ای از اســتان های فارس و شمال هرمزگان با خشکسالی 
شــدید دســت و پنجه نرم می کردند. برخی از مناطق از جمله 
شــمال اســتان آذربایجان شــرقی و بخش هایی از آذربایجان 
غربی، کردســتان و همدان نیز شاهد ترسالی خفیف تا متوسط 
بودند. با این حال ترسیم کلی وضعیت کشور نشان از حکم فرما 
بودن خشکسالی می دهد. از سوی دیگر، بررسی شرایط اقلیمی 
کشــورهای همســایه نیز نشــان می دهد که اگرچه مناطقی از 
کشــورهای عراق، ترکیه و افغانســتان در فصل زمستان درگیر 
درجات متفاوتی از خشکسالی بودند اما در مجموع شرایط آنها 
از نظر وسعت و شدت خشکســالی مطلوب تر از ایران بود. با 
توجه به بارش مطلوب در اواخر زمستان سال گذشته در جنوب 
شرق ایران، ذخیره سد خیرآباد در استان سیستان و بلوچستان 
با حجم بیش از 25 میلیون مترمکعب بیشترین درصد پرشدگی 
را داراســت. به طور کلی، وضعیت سایر مخازن نگهداشت آب 
سطحی این استان به جز »چاه نیمه ها« به دلیل همین بارش ها 
مطلوب بود و بیش از 9۰ درصد از حجم آنها پر شــد. در شمال 
سیســتان و بلوچســتان وضعیت »چاه نیمه ها« کــه به منابع 
آبی مشــترک مرزی ورودی از افغانســتان وابسته است بسیار 
نامطلوب اســت. تنها چهار درصد از حجــم »چاه نیمه ها« پر 
شده که نسبت به مدت مشابه سال قبل از آن 56 درصد کاهش 
را ثبت کرده است. از دیگر سدهایی که وضعیت بسیار نامطلوبی 
دارند، می توان به ســد »رودبال داراب« استان فارس اشاره کرد 
که کاملا خشک شــده است. به طور کلی در 6 ماهه اول سال 
آبی ۱۴۰2-۱۴۰۳ وضعیت ذخایر ســدهای واقع در استان های 
خراســان رضوی، کرمــان، مرکزی، فارس و برخی ســدهای 

خوزستان نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهشی بود.

گروه اجتماعی: مســاله فیلترینگ اینترنت و مشــکلات گســترده 
و چندلایــه ای که برای کشــور به وجــود آورده از جمله موضوعاتی 
اســت که معمولا در پس زمینه مباحث مربوط به اشتغال در فضای 
مجازی و در میزگردها مطرح می شود و در مناظره های انتخابات آتی 

ریاست جمهوری پررنگ شده است.
در میــان 6 نامــزد تایید صلاحیت شــده شــورای نگهبان برای 
انتخابات ریاســت جمهوری، اولین بار یک نفر به صراحت گفت که 
اگر رئیس جمهور شــود، فیلتر اینترنت را به کلی برمی دارد: مصطفی 

پورمحمدی، وزیر اسبق اطلاعات که شاید کم تر کسی 
انتظار چنین رویکردی را از او داشت.

پورمحمــدی حتی اولین ویدیــوی تبلیغاتی اش را 
صرفا به موضوع اینترنت و فیلتر اختصاص داد. او در 
این ویدئو، اینترنت را مانند »آب برای زندگی« توصیف 
کرد و گفت تلاش خواهد کرد در »کوتاه ترین مدت به 

وی پی ان ها و فیلترینگ خاتمه« دهد.
در ایــن ویدیو پورمحمــدی همچنیــن می گوید 
»عــوارض ضدامنیتی و بازی پرهزینه در شــأن ملت 
ایران« نیســت و وعــده می دهد کــه در انتخاب وزیر 
ارتباطات »دقت و وســواس« به خرج دهد؛ وعده  ای 

که در نگاه اول بســیار پیش روتر از دیگر نامزدها دســت کم در حوزه 
اینترنــت به نظر می رســد؛ آن هم از یک نامــزد اصول گرا و در حوزه 
حساســی چون اینترنت که هر کســی نمی تواند به وضوح درباره آن 

صحبت کند. 
انتخابــات  نامــزد  دیگــر  قاضی زاده هاشــمی،  امیرحســین 
ریاســت جمهوری در میزگرد انتخاباتی خود در صداوسیما در پاسخ 
به اینکه با مشــکل فیلتر بودن اینترنت چه خواهــد کرد، گفت که با 
»سازوکار ]کمیته[ فیلترینگ مخالف« است اما نگفت آیا برنامه ای 
برای رفع فیلتر دارد یا نه. قاضی زاده هاشــمی گفت وعده ای نخواهد 
داد که در شــرح وظایف رئیس جمهور نباشــد و در عوض گفت باید 
مســئولیت فضای مجازی را به مردم ســپرد اما برای این کار هم هیچ  

راهکار یا وعده ای نداد.
بخشــی از ســومین مناظره تلویزیونــی نامزدهــای انتخابات 
ریاســت جمهوری که جمعه ۱ تیر از شــبکه یک سیما پخش شد به 
حاکمیــت بــر اینترنت اختصاص داشــت. در این مناظره مســعود 
پزشکیان، مصطفی پورمحمدی و محمدباقر قالیباف سعی داشتند از 
لزوم اینترنت آزاد سخن بگویند. مصطفی پورمحمدی در حالی که بار 
دیگر تاکید کرد فیلترینگ را برمی دارد، قطع اینترنت در برخی مقاطع 
را »قابل دفاع« خواند. محمدباقر قالیباف گفت با فیلترینگ مخالف 
اســت زیرا »خطرات و فساد زیادی به همراه« دارد اما به جای وعده  
رفع فیلترینگ، از لزوم حاکمیت بــر فضای مجازی و تکمیل پروژه 
شــبکه ملی اطلاعات سخن گفت. مسعود پزشکیان گفت که معتقد 
اســت »اینترنت باید آزاد« باشــد و اگر به قدرت برسد، جلوی این 
دســت)محدودیت اینترنت( ممنوعیت ها خواهد ایستاد. امیرحسین 
قاضی زاده هاشمی فیلتر برخی از وب سایت ها را »مردم آزاری« خواند 

اما وعده ای درباره مقابله با رفع فیلترینگ نداد.

 Wدکمه فیلترینگ دست چه کسی است؟
اما وعــده رفع فیلتر اینترنت که برخی نامزدهای انتخابات مطرح 
کردند چقدر اجرایی است و رئیس جمهوری در زمینه سیاست گذاری 

برای رفع فیلترینگ چه قدرت و اختیاراتی دارد؟ 

ســال ۱۳88 بعد از تصویب قانون جرایم رایانــه ای و طبق ماده 
22 ایــن قانون، قوه قضائیه موظف شــد »کارگــروه تعیین مصادیق 
مجرمانــه« که در حال حاضر با نام غیررســمی »کمیته فیلترینگ« 

شناخته می شود را تشکیل دهد.
این کمیته که زیر نظر دادستان کل کشور فعالیت می کند، متشکل 
از ۱2 عضو اســت؛ 6 نفر از قوه مجریه، دو نفر از قوه مقننه و مابقی 

از قوه قضائیه.
اعضای این کمیته شامل وزیر یا نماینده وزارت خانه های آموزش 

و پرورش، ارتباطات، فناوری و اطلاعات، اطلاعات، دادگســتری، 
علوم،  تحقیقات و فناوری، فرهنگ و ارشاد اسلامی، رئیس سازمان 
تبلیغــات اسلامی، رئیس ســازمان  صداوســیما و فرمانــده نیروی 
انتظامی، یک نفــر خبره در فناوری اطلاعات و ارتباطات به انتخاب 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی و یک نفر نماینده 
مجلس شورای اسلامی به انتخاب کمیسیون حقوقی و قضایی و تأیید 
مجلس شورای اسلامی اســت. ریاست کمیته نیز بر عهده دادستان 

کل کشور است.
طبق قوانیــن جرایم رایانه ای، اعضای ایــن کارگروه موظفند هر 
دو هفته یک  بار تشــکیل جلسه بدهند. در این جلسات در خصوص 
فیلتر شــدن وب ســایت های مختلف که »محتوای مجرمانه« تولید 
کــرده، بحث، تبادل نظر و رای گیری می شــود. علاوه بر این، تبصره 
دوم ماده 75۰ قانون جرایم رایانه ای، رســیدگی به شــکایات درباره 
مصادیق فیلترینــگ به عهده »کارگروه تعییــن مصادیق مجرمانه« 
اســت. از این رو بســیاری بر این باورند که فعالیت اصلی این کمیته 
در زمینه فیلترینگ اســت. در حال حاضر جلسات کمیته فیلترینگ 
به صورت آنلاین برگزار می شــود و مشــخص نیست از ۱2 عضو این 
کمیته، کــدام اعضا حق رای دارند. حــق رأی اعضای این کمیته از 
موارد مناقشــه برانگیز بین قوای ســه گانه بوده است. بر اساس شرح 
وظایف کمیته فیلترینگ باید با حد نصاب آرا بیشتر از 8 عضو، تصمیم 
به فیلتر یک وب ســایت گرفته شود. در حالی که بر اساس قانون این 
کمیته ۱2 عضو دارد، سال ۱۳98 امیر ناظمی، معاون وزیر ارتباطات و 
رئیس سازمان فناوری اطلاعات ادعا کرد کمیته فعلی فیلترینگ »5 
عضو« دارد که هر عضو مســتقل دستور فیلتر صادر می کند. معاون 
وزیر ارتباطات تاکید کرد که ســازوکار رأی گیری در این کمیته وجود 

ندارد و حتی »وزارت ارتباطات عضو آن کمیته« نیست.
دو سال قبل تر از این اظهارات، محمدجواد آذری جهرمی، که در 
آن زمان خود او هم معاون وزیــر ارتباطات بود، در جریان مناظره ای 
تلویزیونــی درباره مهار کردن فضای مجــازی گفت تنها 8 عضو )از 
۱2عضــو کمیته فیلترینگ( حق رأی دارند. بر اســاس صحبت های 
آذری جهرمی، وزارت ارتباطات که در حقیقت اصلی ترین وزارت خانه 

عضو کمیته فیلترینگ اســت، »حق رأی ندارد«، ادعایی که در حال 
حاضر تایید یا رد آن به آسانی امکان پذیر نیست.

اما آذری جهرمی، تیرماه ســال ۱۳99 زمانی که وزیر ارتباطات 
دولت روحانی بود، در پاســخ به بســیاری از انتقادها درباره فیلتر 
اینســتاگرام گفت که وزیــر ارتباطــات قانونا اختیــار فیلتر کردن 
ندارد:»آن که فیلتر می کند شــرکت های اینترنتی است و آن که حکم 
را صادر می کند مشــخص است کجاست.« اشاره آذری جهرمی به 
کمیته فیلترینگ بود و این صحبت های او واکنش های گســترده ای 

را به همراه داشت.
عیسی زارع پور،  وزیر ارتباطات دولت سیزدهم نیز 
چند روز پیش با اشــاره به وعده برخــی کاندیدا های 
ریاســت جمهوری در مورد فیلترینــگ به آن ها گفت 
که وعده رفــع فیلترینگ ندهند چــون فیلترینگ در 
اختیار دولت نیســت. او در این مورد گفت:»آن هایی 
که این روز ها دم از دفــع فیلترینگ می زنند، می دانند 
که تصمیم گیری در این موضوعات در جلســاتی گرفته 
می شــود که لزومــا رای اکثریت با دولت نیســت.« 
زارع پــور توضیح داد: »وقتی ایــن قول ها را می دهند، 
توجه کنند که بعدا باید بتوانند انجام دهند و این اتفاق 
محقق نخواهد شــد. در دولت قبل هم فیلترینــگ وایبر، وی چت، 
تلگرام را داشــتیم و پیش از آن هم توئیتر مسدود شد. کسی نمی تواند 
بگوید من نکردم و در دوره من اتفاق نیافته اســت. این ها تصمیمات 

کلانی است که گرفته می شود.«

 Wفیلتر تلگرام
فیلتر تلگرام واکنش ها و اعتراض های بسیار گسترده ای را به همراه 
داشــت، از جمله حسن روحانی، رئیس جمهور وقت با انتقاد از نبود 
»رسانه  آزاد« و فیلترینگ در پستی اینستاگرامی نوشت، دولت نقشی 
در فیلتر تلگرام نداشــته است: »سیاســت دولت یازدهم و دوازدهم 
مبتنی بر ایجاد فضای امن مجازی بوده و نه امنیتی. تاکنون هیچ شبکه 
اجتماعی و یا پیام رســانی توســط این دولت مسدود نشده و نخواهد 
شد. فیلتر و مسدودسازی اخیر تلگرام نیز نه توسط دولت اجرا شده و 

نه مورد تایید دولت است.«
بیانیه حســن روحانی درباره فیلتر کردن تلگــرام همان زمان بار 
دیگر بحث هایی درباره میزان حــدود و اختیارات دولت و به صورت 
مشخص وزارت ارتباطات در زمینه آزاد کردن اینترنت و رفع فیلترینگ 
را ایجــاد کرد. با وجود اینکه قوانین ایران در زمینه فیلترینگ نشــان 
می دهــد، متولی این امر »کارگروه تعیین مصادیق مجرمانه« زیر نظر 
دادستان کل است اما در برنامه تلویزیونی »برای ایران«، جمال الدین 
هادیان، کارشناسی فرهنگی که نمایندگی از مسعود پزشکیان شرکت 
کرده بود، گفت اطمینان دارد رئیس جمهور و کابینه در برداشتن انسداد 
و باز شدن فضا برای فعالین فضای مجازی موثر است. این کارشناس 
فرهنگی تاکید کرد »انسداد در اختیار رئیس جمهور« است که گاهی 
باید تعامل کند و ابراز امیدواری کرد که با آمدن مســعود پزشــکیان، 

وضعیت فیلترینگ تغییر کند.
حال بــا وجود چنیــن شــرایطی باید دیــد، نامزدهایــی مانند 
مصطفــی پورمحمدی که وعــده فیلترینگ می دهد یا امیرحســین 
قاضی زاده هاشــمی که با ماهیت ســازوکار کمیته فیلترینگ مخالف 
اســت تا چه اندازه می توانند چنین وعده هایی را عملی یا در راستای 

آن گام بردارند.

هیچ کس فیلترینگ را گردن نمی گیرد 
هیچ کدام از کاندیداهای ریاست جمهوری موضع مشخصی درباره فیلترینگ ندارند

ایران خشک  
خشکسالی شدید در فارس و هرمزگان
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ادامه سه شنبه 4 اردیبهشت 
خشکسالی کم سابقه کهنوج

آب از کرخه به آنها تمام شــده است؛ با هزینه 
خودشــان خط لوله را می ســازند و هر مترمکعب 
آب را به نرخ 25 ســنت می خرنــد؛ ۱۰ متر مکعب 
آب در ثانیه. ]آقای علی یونسی[، وزیر اطلاعات، 
در کمیســیون سیاســی مخالفت کــرده ولی رای 
آورده اما در کمیتــه، محمد اخوی، معاون اجرایی 
رئیس جمهور، مخالفت کرده و متوقف اســت. از 
من خواســت، توصیه کنم، مخالفت نکنند. گفتم 
قبلًا طرح آب رســانی به آبادان را فعال کنند وگرنه 
جوسازی منفی می شــود. گفت، طرح انتقال آب 
ســیروان به ذهاب و کرخه در 9 قسمت در دست 

مطالعه است.
آقای ]مختــار[ وزیری، نماینده کهنوج آمد. از 
خشکسالی کم سابقه کهنوج و از مشکلات فراوان 
کشــاورزان و دامداران گفت؛ امســال اصلًا باران 
نیامده و ضعــف مدیریت دولــت، کار را خراب تر 
کرده اســت. گفت در زمان دولت ســازندگی هم 
خشکسالی داشتیم اما کمک های دولت، خسارات 
را کم کرد و نیز از کم  شــدن محصول معدن فاریاب 
و کمــی صادرات گفت که باعــث اخراج کارکنان 

می شود.
]آقای احســان محمدحســنی[، مدیرمسئول 
موسسه فرهنگی عاشورا آمد. گزارشی از کارهای 
هنری و فرهنگی و بردن اُردوها به مناطق جبهه های 
دفاع مقــدس داد و برای نیازهای مالی اســتمداد 
کــرد. عصر، دکتــر ]عبدالله[ جاســبی، ]رئیس 
دانشگاه آزاد اسلامی[ آمد. گزارش انتخاب  شدنش 
به ریاست شورای اتحادیه دانشگاه های  کشورهای 
اسلامی و نارضایتی رؤســای دانشگاه های دولتی 
را داد و گفت، می خواهد نامزد ریاســت جمهوری 
شــود. از جناح راســت گله دارد، بــه خاطر عدم 
همکاری و خبر داد که ]محســن فلاحیان[ فرزند 
آقای ]علــی[ فلاحیان، ]وزیر اســبق اطلاعات[ 
دیشب با یک مامور پلیس درگیر شده و او را با گلوله 
کشته است؛ شب هم این خبر را روی تلکس دیدم. 
]وکیل  علیزاده طباطبایی،  ]سیدمحمود[  آقای 
دادگستری و عضو شــورای اسلامی شهر تهران[ 
آمد. گفت، با مخالفت دیوان عالی کشــور با نظر 
قاضــی دادگاه تجدیدنظر، محکومیــت به زندان 
پیدا کرده ولی قاضی بار دیگر نظر مســاعد داده که 
ممکن است نجات یابد؛ استمداد کرد. آقای ]شیخ 
عبدالامیر[ قبلان، نایب رئیس مجلس اعلای شیعه 
لبنان آمد. درباره مجلس و لبنان و مذاکره کردیم؛ 

انتظار کمک بیشتر از ایران دارند. 
شــب میهمان رهبری بودم. دربــاره کنفرانس 
و  ]ریاســت جمهوری[  انتخابــات  و  فلســطین 
بازداشــت های اخیر مذاکره کردیم. گفتند، طرح 
مبارزه با فقر را آورده اند و خوانده اند؛ نپسندیده اند و 
گفته اند، اصلاح بشود. در خبرها بود که منافقین، 
دیشب یک آرپی جی به مقر پلیس جماران زده اند. 

چهار شنبه 5 اردیبهشت 
گزارش در مورد پرونده سقوط هواپیما

آقــای ]علی[ عابــدزاده، مدیرعامل شــرکت 
]هواپیمایی[ آســمان آمد. گزارش نظر دیوان عالی 
کشور در مورد پرونده سقوط هواپیما]ی اصفهان- 
تهــران[ را داد که به  نفع او نیســت و گفت، آقای 
]احمدرضا[ کاظمی، ]مدیرعامل شرکت هواپیمایی 
جمهوری اسلامی[ در هما خوب کار نکرده و آقای 
]رحمان[ دادمان، ]وزیر راه و ترابری[ بهتر از آقای 
]محمود[ حجتی در وزارت کار می کند و از من به 

خاطر حمایت هایم از او تشکر کرد. 

029 افراط در اختلاف  

امــا این تمــام ماجرا نبــود. حملات بــه ظریف بیشــتر از این 
حرف هاســت. غروب جمعه حین ســخنرانی ظریف در حمایت از 
پزشــکیان در مســجدی در کاشــان برخی افراد تندرو با حضور در 
آن محل، فضای جلســه را به هم ریختند و شــعارهایی علیه او سر 
دادند. هفته گذشته در میزگرد سیاسی پزشکیان هم که ظریف حضور 
داشــت، گویا حضورش به مذاق تندروها و حتی افرادی مانند فوآد 
ایزدی که منتســب به جریان نزدیک به سعید جلیلی است، خوش 

نیامد و از آنجا می توان گفت که حملات اوج گرفت. 
ظریف دیروز در این مورد بین مردم ساری به خشم اصولگرایان از 
ســخنرانی توفانی خود در صداوسیما واکنش نشان داد و گفت: »٨ 
دقیقه من در صداوسیما صحبت کردم، 5 روز است که صبح، ظهر و 

شام سروصدا می کنند که مردم صدای حق را نشوند«.
البتــه این اولین مخالفــت با حضور ظریف در عرصه سیاســی 
نیست، چه آنکه از وقتی اعلام شد او می خواهد کاندیدا شود )چه در 
سال ۱۴۰۰ و چه امسال( حملات سازمان یافته ای علیه او آغاز شد تا 
وی رسماً اعلام کند که اساساً قصد کاندیداتوری ندارد اما با این حال 
تصور اینکه وی از یک نامزد حمایت کند و به وی نیز حمله شــود، 
دور از ذهــن بود. چه آنکه دیروز روزنامه جوان در گزارشــی ظریف 
و احمدی نژاد دو روی یک ســکه خواند و ایــن دو را با یک چوب 
نواخت. از آن  ســو روزنامه کیهان نیز ظریف را بی نصیب از حملات 
خود نگذاشت و ظریف را بازیچه خواند که ظریف، برجام را نخوانده 
امضا کرده است و بعد یکی از نطق های احمد توکلی را منتشر کرد؛ 
مبنی بر اینکه این نماینده سابق مجلس در تیرماه ۱۳99 در مصاحبه 
با روزنامه اعتماد گفته بــود: »وقتی وزیر امور خارجه برای توضیح 
توافق به مجلس آمد، من نماینده مجلس بودم. آقای ظریف پشــت 
تریبون ادعا کردند که »براساس برجام تمام تحریم ها لغو می شود«. 
من چهار ســوال به ریاســت مجلس، علی لاریجانی دادم که از این 
چهار ســوال، سه تای آنها در جلسه قرائت شــد. یکی از سوالات 
من این بود که شما مدعی هستید تمام تحریم ها لغو می شود، اما در 
این قراردادی که امضا کرده اید، در موارد متعددی نوشــته  شده  است 
Suspend.  این کلمه به معنای تعلیق است، نه لغو. متن قرارداد را به 

آقای دکتر نجابــت دادم و خواهش کردم ببرد پیش آقای لاریجانی. 
لاریجانی دید و گفت: »بله! اینجا نوشــته ساســپند و معلوم است 
معنای آن چیست«. قرار شد که آقای نجابت ببرند و به آقای ظریف 
نشــان دهند. آقای نجابت متن برجام را برد پایین و به آقای ظریف 
که ســخنرانی ا ش تمام شده  و آن پایین نشسته  بود، نشان داد و آقای 
ظریــف در واکنش با تعجب گفت: »ئه! ئه! مــن این را اصلًا ندیده 

 بودم!« باور می کنید؟« 

ظریف، شاید تنها شخصیت ملی ایرانیان باشد که این چنین کت 

از تن درمی آورد و شهر به شهر به تبلیغ مسعود پزشکیان می پردازد و 
شور می آفریند و هشــدار می دهد که مردم مراقب باشید که اگر رای 
ندهید چه خواهد شــد و این سال هایی که گذشــت تا 8 سال آینده 
تکرار خواهد شــد و آنهایی که نان شــما را به گرو گرفتند و برجام را 
هوا کردند، دوباره بر سر کار خواهند بود تا این رفتار را در حوزه های 

اجتماعی، سیاسی و اقتصادی ادامه دهند. 
طــوری که به همان انــدازه که ظریف برای پزشــکیان به میدان 
آمده اســت تا نشــان دهد اگر وی رئیس جمهور شود، راه ورسم وی 
چه خواهد بود و کشور را چگونه اداره خواهد کرد، دیگر نامزدها ابا 

دارند، کارشناسان و ژنرال های خود را به میدان بفرستند. 
برخلاف دیگر نامزدها که برنامه های رنگی ارائه می کنند و وعده 
طلایــی، نقره ای، نان و ... حضور ظریف توانســته لشــکری را به 
حرکت درآورد. اتفاقاً دیروز یک نفر به ظریف گفت: اگر پزشــکیان 
رئیس جمهور نشود، آبرویت می رود و ظریف در پاسخ به او گفت، اگر 
این آبرو را اینجا برای مردم کشورم خرج نکنم، کجا باید خرج کنم و 
دیگر به چه دردم می خورد؟ بدین ترتیب او با تمام توانش برای حمایت 
از پزشکیان به میدان آمده تا نگذارد دوره خالص سازان مجدداً تکرار 
شود. دیروز حسن روحانی در جلسه وزرای سابق خود یادآوری کرد 
که ظریــف چقدر برای برجام زحمت کشــید و برنامه او برای آنکه 
برجام دوباره احیا شود، چگونه توسط مجلسی که قالیباف رئیس آن 
بود، هوا شد. روحانی گفت: »ما باید به مردم بگوییم عده ای هستند 
هم شعارشان این است و هم عمل شــان خواهد بود؛ ادامه همین ۳ 
ســال. مردم ادامه همین ۳ سال را می خواهید؟ همین ۴۰ درصد تورم 
و فلاکت 5۴ درصد را می خواهید؟ همین که در هیچ مذاکره خارجی 
موفق نباشــیم را می خواهید؟ می خواهید تحریم باقی بماند؟ آنهایی 
که نگذاشــتند، تحریم حل شــود به صحنه آمدند. عجیب است. 
چرا تحریم حل نشد؟ چرا مســاله برجام تمام نشد؟ قانون راهبردی 
مجلس بدترین قانون در تاریخ جمهوری اسلامی ایران اســت. ما از 

این قانون بدتر نداشتیم. قانونی که فقط توطئه بود برای اینکه دولت 
دوازدهم ناموفق شــود. برای اینکه مردم نفس نکشند. معلوم است. 
من می دانم چه کسی طراحی کرده، چه کسی نوشته، کجا نشستند. 
آدم هایش را می دانم چه کسانی نوشتند. در چه اتاقی نشستند. همه 
را من می دانم. خب خیانت شــد به مــردم. چرا ۳۰۰ میلیارد دلار در 
این سه سال به مردم صدمه زدند؟ سالی ۱۰۰ میلیارد دلار، مستقیم و 
غیرمستقیم از فروش نفت و پتروشیمی و تخفیف هایی که به دیگران 
می دهند به مردم صدمه زدند. چرا نگذاشتید حل شود؟ مساله برجام 
در اســفند 99 یا نه در فروردین ۱۴۰۰ حل می شد. آقای دکتر ظریف 
طرحی به شورای عالی امنیت ملی آورد، زمان بندی کرده بود. تقریباً 
اواخر فروردین ۱۴۰۰ توافق نهایی می شد. همه زمان بندی ها را آورده 
بود. در شــورای عالی امنیت ملی با اکثریت قاطع آرا تصویب شد. 
فقط یک نفر مخالف بود. ولی خب نشــد ما اجرا کنیم. بیشــترین 
عامل همیــن قانون بود که جلوی ما را گرفتــه بود. طبق این قانون 
هیچ وقت برجام درست نمی شود. این سه سال که کاری نشد، برجام 
سال آینده زمانش تمام می شــود. اگر ۱۰۰ سال دیگر باشد باز هم با 
این قانون حل شدنی نیست. قانونی است که معلوم است برای اینکه 

جلوی ما را بگیرند«.
باید تاکیــد کرد که حضور ظریف در این شــرایط برای پاســخ 
به افرادی چون ســعید جلیلی لازم اســت. زیرا از میان نامزدهای 
انتخابات ریاست جمهوری، دو نفر از آنها پوششی هستند که محلی 
از اعــراب ندارند، می ماند جلیلی و قالیباف که جلیلی مشــخصاً از 
ادامه وضع موجود دفاع می کند. وضع موجود، یعنی تدوام تحریم ها. 
قالیباف نیز اگرچه می گوید که باید تحریم ها را برداشت اما نمی توان 
فراموش کرد که وی با قانون گــذاری در مجلس مانع احیای برجام 

شد.
جلیلی مشخصاً می گوید: »با قاطعیت عرض می کنم که امضای 
کنوانسیون ها هیچ فایده ای برای کشــور ما ندارد« و قالیباف دیروز 
تصریح کرد:  »خجالت هم خوب چیزی است؛ وقتی ترامپ از برجام 
رفت، نشســت خبری گرفتن و گفتند چند هفته تصمیم می گیریم و 
شــد چند ماه ولی کاری نکردند اما مجلس با درایت قانون شورای 
راهبردی را تصویب کرد که همگان دیدند، رهبر معظم انقلاب از آن 

حمایت و تمجید کردند«.
بدین ترتیب، پنهان نیســت که رقبای پزشــکیان بیــش از خود 
پزشکیان از ظریف و قدرت رای آوری او می هراسند و نگران هستند 
و به همین دلیل نیز موتور تخریب خود را علیه وی روشن کرده اند تا 
پزشــکیان را ادامه دهنده راه روحانی بدانند و دولتش را دولت سوم او 
بخوانند. این حرف البته خریدار ندارد. خود آنها نیز می دانند. برای 
همین نیز باید نگران روزهای آینده بود. این چند روز، هم سر ظریف 
شــلوغ اســت و هم مخالفت با او بسیار اســت او از این شهر به آن 
شــهر می رود. عرق می ریزد. فریاد می زند. هشدار می دهد و نهایتاً 
برای تک تک آرایی که باید برای پزشــکیان به صندوق ریخته شود، 
کار می کند. ناراحتی رقبای پزشکیان همین است که آنها فردی مانند 
ظریف را در ســتاد خود ندارند که این چنیــن از جان مایه بگذارد و 
برای کاندیدایی عرق بریزد و ناسزا بشنود و در همان حال رای جمع 
کند. دســت آنها خالی اســت. چنانکه دست پزشکیان هم پر است 

و هم پاک.

زلزله ظریف
ادامه تیتر یک


